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Vážení spoluobčané,  

 zima je konečně za námi a snad nás čeká hezké slunečné jaro. Letos ně-
kolikrát napadlo docela dost sněhu, a tak měli naši pracovníci dost práce. 
Dokonce jsme po několika letech odváželi sníh z ulic Nádražní a Přísnotic-
ká. Také údržba ledové plochy je z tohoto pohledu složitější, ale bez větších 
problémů se opět bruslilo celou zimu. Fotbalovému oddílu jsme pomohli 
odklidit sníh z hrací plochy, aby mohl být odehrán zimní turnaj. 

 V průběhu zimy jsme připravovali některé projekty, jako např. rozšíření 
hřbitova, prodloužení ulic Tichá a Pomezní, klimatizaci v Hotelu Žabčice 
nebo výstavbu chodníku do Přísnotic. Díky němu se obyvatelé nové zástavby 
budou moci bezpečně dostat do obce a už na něj netrpělivě čekají. Stavba se 
dotýká mnoha vlastníků, se kterými jsme se v drtivé většině dohodli, avšak 
jeden vlastník k výstavbě souhlas nedal. Museli jsme hledat jiné, složitější 
a také nákladnější řešení. 

Slovo starosty
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 Rozšíření hřbitova je administrativně poměrně náročné a složité. Bylo jej 
však třeba připravit, aby v následujících letech bylo možno zemřelé pochovávat. 
Součástí této akce je také výstavba nové hřbitovní zdi kolem celého hřbitova 
a  výstavba nových chodníků a výsadba zeleně.
 Naší obci byla přiznána dotace z ministerstva ŽP na projekt Zpracování ana-
lýzy rizika pro lokalitu Staré skládky. Jde o území v těsné blízkosti skládky odpa-
du. V rámci tohoto projektu budou provedeny průzkumné práce, které zjistí, do 
jaké míry je tato lokalita zamořena. Jde o pozůstatek z doby před rokem 1989, 
kdy se do naprosto nezabezpečené pískové jámy nezodpovědně vyvážel odpad 
z širokého okolí. Analýzu rizik kontaminovaného území bude provádět firma 
GEOtest, a. s. Náklady činí 1.425.588,- Kč. 
 V loňském roce jsme koupili poměrně velký pozemek, na kterém připravu-
jeme výsadbu několika tisíc stromů. Jde o další velkou výsadbu, kterou budeme 
provádět stejně jako v minulých letech ve spolupráci s Mysliveckým sdruže-
ním Žabčice – Unkovice. Další desítky stromů a keřů budeme vysazovat přímo 
v obci. 
 Jak jsem vás již informoval, zastupitelstvo na svém zasedání dne 29. 9. 2016 
rozhodlo, že vydá knihu o Žabčicích. Na knize intenzivně pracujeme. V té sou-
vislosti bych vás rád poprosil, abyste se doma poohlédli po zajímavých fotogra-
fiích, na kterých je zachycen jak život v obci, tak vzhled obce. Tyto fotografie by 
naši knihu určitě obohatily. Fotografie bychom si zapůjčili, naskenovali a zase 
v pořádku vrátili.
 Dne 13. 2. 2017 jsme obdrželi dopis od České pošty, s. p., kterým nám ozna-
mují svůj záměr zrušit pobočku v Žabčicích. Naše obec má společně se soused-
ními Přísnoticemi a Unkovicemi tři tisíce obyvatel, což je podle mého názo-
ru dostatek zákazníků na to, aby byly poštovní služby zachovány.  Česká pošta 
neplatí za obecní budovu pošty téměř žádné nájemné. Od počátku pronájmu 
budovy ji užívá a neinvestuje do jejich oprav a údržby. Za roky, které v budo-
vě sídlí, ji vybydlela podobně jako někteří bezdomovci. Česká pošta je typický 
státní podnik. Ceny svých služeb zvyšuje, nájem neplatí, zaměstnanci berou pár 
korun. Zřizovatelem této „skvělé“ společnosti je ministerstvo vnitra v čele s mi-
nistrem Chovancem. Výsledkem jejich práce je přechod na tzv. Pošt Partner. Co 
to znamená? Zisk z provozování si tito vykukové nechají a provoz včetně platů 
zaměstnanců přehodí na obce nebo na různé obchodníky. 

Hody 2016 – průvod obcí

Slovo starosty - pokračování
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 2. 3. 2017 jsem se sešel s manažerem obvodu České pošty, který se mi snažil 
vysvětlit výhody tohoto projektu. Já však žádné výhody v jeho návrhu nevidím. 
Pošta uhradí obci nebo někomu, kdo tuto práci převezme, 11.700,- Kč měsíčně 
paušální odměnu a odměnu za vybrané transakce 8.250,- Kč. Tyto částky neje-
nom že nepokryjí plat jednoho zaměstnance včetně odvodů, ale obci by vznik-
ly další výdaje spojené s energiemi, úklidem, zodpovědností za peněžní služby 
a další. Za dobu, co jsem ve funkci starosty, jsem jednal s několika řediteli České 
pošty. V minulosti jsem za obecní peníze nabízel rekonstrukci budovy České 
pošty, která by následně ovlivnila výši nájemného. Než však byla dohoda uzavře-
na, ředitel byl odvolán. Stejná situace se opakovala celkem asi třikrát. Současná 
vláda však nyní této záležitosti nasadila korunu. Většina obcí tuto „spolupráci“ 
odmítá a poštovní služby končí v  různých prodejnách, hospodách a podobně. 
Naše obec společně se sousedními obcemi by si myslím slušnou poštu zaslouži-
la. Na příštím zasedání rady obce a zastupitelstva obce celou záležitost probere-
me a o dalším postupu Vás budu průběžně informovat.
 I letos jsme na přelomu roku uspořádali některé již tradiční kulturní akce. 
Rozsvícení vánočního stromu, na kterém vystoupily děti ze základní a mateřské 
školy a mužácký sbor Šatavan, je tradičně obohaceno o sbírku pro Dětskou ne-
mocnici v Brně. Od roku 2000 jsme dětské nemocnici celkem přispěli částkou 
476.885,- Kč.
 Následoval také již tradiční obecní novoroční ohňostroj a v lednu posezení 
u cimbálu, které pořádáme ve spolupráci s mužáckým sborem Šatavan. Tento-
krát zahrála cimbálová muzika Vonica.
 S Mysliveckým sdružením Žabčice – Unkovice jsme uspořádali obecní zabí-
jačku. Na návsi se sešlo mnoho občanů a atmosféra byla tradičně vynikající.
 15. 12. 2016 vystoupil v Lidovém domě se svojí skupinou Vlasta Redl. 
 Od středy 22. března 2017 zahájíme opět bezplatnou přepravu seniorů na 
místní hřbitov, který je svou vzdáleností od obce a umístěním v kopcovitém 
terénu pro mnohé nedostupný.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

Obecní zabíjačka
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 Vánoční sbírka se koncem loňského roku uskutečnila již posedmnácté. Vý-
těžek přes 22 tisíc korun bude tradičně využit ve prospěch dětského rehabili-
tačního oddělení Dětské nemocnice v Brně. Poslouží jako rozhodující suma 
k zakoupení elektrického rehabilitačního cvičebního stolu, na kterém budou 
cvičit Vojtovu metodu především novorozenci, kojenci a batolátka s různými 
pohybovými poruchami. Je to způsob léčby náročný na čas a dovednosti nejen 
fyzioterapeutek, ale i rodičů dětí, kteří se svými potomky musejí cvičit i doma. 
Za vynaložené úsilí jsou však všichni zúčastnění odměněni tím, že zdravotní 
stav cvičených dětí se zřetelně zlepšuje a u většiny z nich dochází k úplnému 
uzdravení. Včasným zahájením léčby se předejde nežádoucím jevům v budouc-
nosti, jako jsou poruchy koordinace, asymetrické držení těla, skoliózy, bolesti 
zad a některé další potíže. K provádění terapie je potřeba nejen erudovaná fy-
zioterapeutka a ochota rodičů podílet se na léčbě, ale také vhodný rehabilitační 
cvičební stůl.
 Ze žabčických vánočních sbírek se toho na dětském rehabilitačním oddělení 
pořídilo již mnoho a všechny přístroje a pomůcky, které jsme zakoupili, stále po-
užíváme. Je mezi nimi i několik rehabilitačních stolů. Jejich životnost se počítá 
na desítky let a počty odcvičených dětí na nich jdou do tisíců. Proto si tak váží-
me štědrosti všech dárců, která bude přinášet užitek i další generaci nejmenších 
pacientů. Dovolte mi, abych popřál Žabčicím a jejich obyvatelům spokojený rok 
2017. Těším se na pokračování naší spolupráce.

prim. MUDr. Radek Brauner
dětské rehabilitační oddělení

 Dětská nemocnice Brno

Vánoční sbírka v Žabčicích

Rozsvícení
vánočního stromu
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 V letošním roce budou v Lidovém domě sehrána zajímavá divadelní před-
stavení. 8. 3. 2017 se představili pražští herci jako např. Václav Kopta, Vojtěch 
Záveský, Jana Šulcová, Rozálie Víznerová a další v komedii Lháři, následovat 
bude 12. 4. 2017 divadelní hra Ani za milión s Míšou Kuklovou a Marcelem Va-
šinkou a 24. 5. 2017 nás opět navštíví Háta se známým divadelním představením 
Světáci.
 3. 5. 2017 vystoupí v Žabčicích Pavel Dobeš. 

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

 Od srpna 2008 má farnost Přísnotice – Žabčice nového pana faráře, Otce 
Hynka Šmerdu, který spravuje rovněž farnosti Blučina a Měnín. Je to pro něj 
někdy dost časově náročné, hlavně při objednávkách pohřbů. Žádá proto farní-
ky, aby při objednávce církevního pohřbu nejdříve sjednali termín s ním, potom 
teprve s pohřební službou. Někdy se totiž stává, že v termínu, který žádáte, již 
někde pohřeb má a je pak pro něj složité Vám vyhovět.

Kontaktní místo denně: Farní úřad Blučina, Komenského 20
      Tel. 547 235 385

 V této souvislosti bychom chtěli požádat občany, kteří potřebují vykopat hrob, 
aby si toto kopání objednali s ostatními službami přímo u pohřební služby Nostalgie.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

 V rámci celého teritoria Obvodního oddělení Policie ČR Židlochovice bylo 
za uvedené období šetřeno celkem 279 trestných činů, z čehož se podařilo ob-
jasnit 148, tj. 53,05 %. Oproti roku 2015 došlo k poklesu počtu spáchaných trest-
ných činů o 71 a k navýšení objasněnosti trestné činnosti o 14,19 %. 

Přehled trestné činnosti v teritoriu obce Žabčice
v období od 1. 1. 2016 do 31. 12. 2016
Ve shora uvedeném období bylo šetřeno celkem 22 trestných činů, přičemž u 12 
byl zjištěn pachatel.

Divadlo v roce 2016 Objednávky církevního obřadu
– pohřbu (opakovaná informace)

Zpráva o bezpečnostní situaci
v obci Žabčice za rok 2016
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  Městská policie Židlochovice přijala 47 oznámení od občanů. Na „Pult cen-
trální ochrany“ přijala 22 oznámení o narušení obecních objektů, která prově-
řila kontrolou budov na místě. Strážníci provedli v obci 11 kontrol osob, z toho 
4 osoby v podnapilém stavu. Odchytili 5 psů a převezli k ošetření dva psy sraže-
né vozidlem. Kontrolovali a vykázali z obce 3 podomní prodejce. Ve spolupráci 
s PČR provedli 9 kontrol na podávání alkoholu mladistvým v místních restau-
racích.
 MP uspořádala v rámci prevence kriminality a bezpečnosti v dopravě bese-
du na ZŠ. Díky kamerovému systému vyřešila krádež kola a dvě poškození cizí 
věci. Řešila otevření domu, ve kterém byl nalezen zemřelý. Nalezla dvě kola, 
která vrátila majitelům. Zadržela tři osoby při krádeži ve vinohradu.
 Strážníci také usměrňovali dopravu mezi koupalištěm a obcí, kde SÚS zajiš-
ťovala úklid kamení z poškozeného nákladního vozidla, které znečistilo pozem-
ní komunikaci.
 Městská policie řešila při zabezpečování místních záležitostí veřejného po-
řádku a plnění dalších úkolů nebo zvláštního zákona tyto přestupky: 

•	 4x rušení nočního klidu
•	 6x zábor veřejného prostranství
•	 5x krádež
•	 18x překročení povolené rychlosti vozidel v obci
•	 4x přestupky proti občanskému soužití

 Městská policie se svou přítomností podílí na prevenci kriminality a přispí-
vá k ochraně a bezpečnosti osob a majetku. Dohlíží na bezproblémový průběh 
kulturních, sportovních a společenských akcí. Provádí dohled na přechodu pro 
chodce a podílí se na bezpečnosti a plynulosti provozu v obci. Provádí pravi-
delnou kontrolu sportovišť, hřbitovů, rybníků. Spolupracuje s OÚ, PČR, HZS 
a SDH. Zabezpečuje ochranu majetku ve vlastnictví obce (PCO). Telefonický 
kontakt na MP Židlochovice: 604 290 319.

Milan Šebek
vedoucí strážník MP Židlochovice

Skladba trestných činů:
•	 krádeže vloupáním do objektů firem a garáží - 1 případ
•	 krádeže vloupáním do rodinných domů, firem, novostaveb, rekreačních chat 

a st. buněk-  4 případy
•	 krádeže prosté - 5 případů
•	 poškození cizí věci – 2 případy
•	 podvodné jednání - 1 případ
•	 ostatní trestná činnost - 9 případů (jedná se zejména o neplacení výživného, 

maření výkonu úředního rozhodnutí, podvody, neoprávněné držení plateb-
ní karty a fyzické napadání)

Jak je z výše uvedeného přehledu vidět, převládají majetkové trestné činy, tj. 
krádeže vloupáním do rodinných domů, krádeže prosté, dále došlo k nárůstu 
případů ostatní trestné činnosti.

Přehled spáchaných přestupků v teritoriu obce Žabčice
za období od 1. 1. 2016 do 31. 12. 2016
Za uvedené období bylo šetřeno celkem 72 přestupků, u 65 přestupků byl zjištěn 
pachatel. 

Skladba přestupků:
•	 přestupky proti majetku - 9 případů
•	 řízení vozidla pod vlivem návykové látky (alkohol, drogy) - 2 případy
•	 přestupky proti občanskému soužití - 9 případů
•	 přestupky v dopravě – 52 případů

V obci Žabčice bylo dále provedeno 12 šetření, která se týkala součinnosti 
s ostatními složkami Policie ČR, zpráv pro soudy a dalších státních organizací. 
Spolupráce s Obecním úřadem Žabčice a s Městskou policií Židlochovice je na 
velmi dobré úrovni. Dochází ke kooperaci a výměně poznatků, které napomáha-
jí při odhalování a objasňování trestných činů a přestupků. Do budoucna bude 
prospěšné zachovat tuto spolupráci na stávající úrovni.

zpracoval prap. Petr Kaláb
inspektor

Události řešené Městskou policií Židlochovice
v obci Žabčice za rok 2016



- 12 - - 13 -

 Přibližně před půl rokem jsme se jako zástupci odboru životního prostředí 
Krajského úřadu Jihomoravského kraje sešli s občany Žabčic na veřejném pro-
jednání záměru výstavby nové obalovny živičných směsí v katastru vaší obce. 
Projednání probíhalo v rámci procesu posuzování vlivů na životní prostředí 
označovaného často zkratkou EIA. A protože záměr stále vyvolává diskuze, byl 
jsem požádán panem starostou o krátký článek, který by objasnil obecné princi-
py i konkrétní okolnosti uvedeného posuzování.  
 Definice EIA (z anglického Environmental Impact Assessment) uvádějí, že 
se jedná o „nástroj v oblasti ekologické prevence, jehož prostřednictvím jsou 
posuzovány možné, dosud neexistující dopady plánovaných projektů a staveb 
na životní prostředí”. Proces EIA se zaměřuje na environmentální následky pro-
jektu a rovněž umožňuje veřejnosti získat informace a vyjádřit své mínění buď 
písemně, nebo na veřejném projednání. Právě zapojení veřejnosti je jednou z klí-
čových charakteristik procesu EIA. Právní rámec posuzování je upraven záko-
nem č. 100/2001 Sb., o posuzování vlivů na životní prostředí, ve znění pozdějších 
předpisů. Zákon rozlišuje záměry povinně posuzované a záměry tzv. fakultativně 
posuzované, u kterých se o nutnosti posuzování rozhoduje ve zjišťovacím řízení. 
Důležitou okolností je, že v procesu EIA se záměry nepovolují, nejsou jím nahra-
zena řízení vedená stavebními úřady či jinými orgány státní správy.
 V případě obalovny Žabčice se jednalo o záměr fakultativně posuzovaný 
v působnosti krajského úřadu. V prvním kroku bylo na základě oznámení zá-
měru předloženého společností IMOS Brno, a. s. provedeno v průběhu října 
a listopadu 2015 tzv. zjišťovací řízení. V jeho průběhu se veřejnost nevyjádřila, 
avšak na základě vyjádření dotčených orgánů státní správy, především orgánu 
ochrany ovzduší krajského úřadu a Krajské hygienické stanice Jihomoravského 
kraje, byly shledány závažné důvody k tomu, aby byl stanoven požadavek dal-
šího posuzování. Připomínky směřovaly především do oblasti ochrany ovzduší 
a hlukové zátěže. Investor poté zadal zpracování podrobnější dokumentace hod-
nocení vlivů na životní prostředí, která byla předána krajskému úřadu a zveřej-
něna k připomínkám v dubnu 2016. V rámci tohoto zveřejnění krajský úřad 
obdržel nesouhlasné stanovisko obce, vyjádření veřejnosti formou petice a vy-
jádření spolku Zelené Žabčice, z. s. Ve vyjádření Jihomoravského kraje byl vy-

sloven požadavek na ochranu průjezdního úseku silnice II/416 v obci Žabčice, 
ze strany orgánu ochrany ovzduší krajského úřadu pak byl uplatněn požadavek, 
aby výhradním palivem pro technologii byl zemní plyn bez možnosti spalovat 
alternativně uhelný multiprach. Následně krajský úřad vybral nezávislou auto-
rizovanou osobu a uzavřel s ní smlouvu na zpracování posudku pro uvedený 
záměr. Úkolem zpracovatelky posudku bylo zhodnotit kvalitu a úplnost doku-
mentace, hodnocení vlivů na životní prostředí a správnost použitých metod 
hodnocení, vypořádat veškerá doručená stanoviska a vyjádření, zpracovat návrh 
závěrečného stanoviska krajského úřadu a v případě doporučujícího stanoviska 
formulovat soubor podmínek a opatření k omezení negativních dopadů na ži-
votní prostředí. 
 Posudek byl předložen v srpnu 2016 a byl neprodleně zveřejněn k připomín-
kám, následně bylo vypsáno veřejné projednání záměru, které se uskutečnilo 
14. září 2016. Z pohledu krajského úřadu bylo velmi neobvyklé, že se veřejného 
projednání nezúčastnil oznamovatel záměru, tedy investor. Komentáře k zámě-
ru tak podali zpracovatelé dokumentace hodnocení vlivů na životní prostředí. 
Podstatné pak bylo vystoupení zpracovatelky posudku, která představila závěry 
posudku a zejména podmínky, za kterých je možné vydat k záměru doporuču-
jící stanovisko. Dotazy veřejnosti se týkaly především dopravy související se zá-
měrem, oblasti ochrany ovzduší a možného vzniku zápachu, problematiky tzv. 
kumulativních vlivů (tj. spojených vlivů více záměrů soustředěných do zájmo-
vého území), vlivů na zdraví obyvatel, vlivů na živočichy a rostliny. Ze strany 
veřejnosti byly rovněž vysloveny obavy, že investor v budoucnu nedodrží všech-
ny technické a provozní podmínky. K tomu je třeba poznamenat, že v procesu 
posuzování připravovaných záměrů se počítá s určitými technickými paramet-
ry, na základě kterých se teoreticky modelují a vyhodnocují například vlivy na 
ovzduší a hlukovou situaci. Nelze předjímat, že tyto vstupní parametry nebudou 
dodrženy, ani to, že provozovatel zařízení nebude plnit stanovené podmínky 
provozu. Dodržení projektovaných technických parametrů a stanovených pod-
mínek je sledováno v navazujících řízeních při povolování záměru, jeho uvádění 
do provozu a následně i v běžném provozu, kdy orgány státní správy mají k dis-
pozici nástroje v oblasti kontrolní i sankční.
 Co tedy proces EIA přinesl pro stavbu obalovny Žabčice? Především byla 
zamezena možnost používání jiného paliva, než je zemní plyn. Pro tuhé zne-
čišťující látky bude stanoven přísnější emisní limit, než je pro tento typ zdroje 
běžné. Investor musí dále zajistit řadu opatření s cílem omezit emise do ovzduší 

Obalovna Žabčice
a vlivy na životní prostředí obce
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 V MŠ nás čeká spousta dalších aktivit: ekoprogram Morena a Velikonoce 
- vyrobíme Morenu, kterou zaženeme zimu, velikonoční dílna pro děti s rodi-
či v hale MŠ, anglicko-česká pohádka s agenturou Frog, divadelní představení 
s eko tématikou, vystoupení dětí ke Dni matek, výlety do ZOO Jihlava a DINO-
PARKU Vyškov. 
 Školní rok zakončíme 23. 6. 2017 v době od 17:00 do 20:00 hodin ZAHRAD-
NÍ SLAVNOSTÍ s vystoupením klaunů Kuka a Cuka, pasováním budoucích 
prvňáků panem starostou a diskotékou pro děti i dospělé. 
 Děti se těší na jarní počasí a školní zahradu, kam jsme jim pořídili dvojhou-
pačku se šplhacím lanem. Během letních prázdnin budou zaměstnanci MŠ na-
bírat síly na další školní rok. Zápis na školní rok 2017/2018 proběhne ve středu 
10. 5. 2017 v době od 10:00 do 16:00 hodin. 

Na příjemná setkávání se všemi ná-
vštěvníky naší MŠ se těší kolektiv za-
městnanců. 

Dana Mrázková
vedoucí učitelka 

i do povrchových a podzemních vod (např. rekuperace par z asfaltových směsí, 
odsávání odpadního plynu s obsahem pachových látek, zakrytování přepravních 
cest, zastřešení skládek jemného kameniva, opatření proti úniku závadných látek 
do vody na všech místech, kde se s takovými látkami nakládá). Účinnost těchto 
opatření bude ověřena v rámci dočasného povolení provozu, kdy budou rovněž 
provedena autorizovaná měření emisí. Před povolovacím řízením bude rovněž 
doplněn biologický průzkum a v případě výskytu zvláště chráněných druhů bu-
dou s orgánem ochrany přírody řešena příslušná opatření. Pro budoucí provoz 
jsou stanoveny zejména podmínky k omezení průjezdné dopravy přes obec a tím 
i k omezení škodlivých vlivů hluku a znečištění ovzduší na lidské zdraví.
 Z pohledu odboru životního prostředí krajského úřadu naplnil proces EIA 
v tomto případě bezezbytku svůj účel preventivního nástroje. Obec a veřejnost 
byly zapojeny do projednání ještě před zahájením povolovacích řízení. Investor 
má stanovenu řadu podmínek a opatření nad rámec běžných požadavků, navíc 
musí vnímat, že veškeré jeho další kroky jak směrem k orgánům státní správy, 
tak ve vztahu k obci a veřejnosti, budou velmi bedlivě sledovány a kontrolovány. 
To vše vytváří předpoklad, že v případě uskutečnění záměru při dodržení všech 
podmínek nedojde k významným dopadům do složek životního prostředí ani 
na veřejné zdraví.
 Veškeré dokumenty související s posouzením jsou zveřejněny v Informač-
ním systému EIA na adrese: http://portal.cenia.cz/eiasea/detail/EIA_JHM1253.

Ing. Jiří Hájek
vedoucí oddělení posuzování vlivů na životní prostředí

Krajský úřad Jihomoravského kraje

 Školní rok se přehoupl do druhé poloviny, děti si užily zimních radovánek na 
sněhu a ledu a těší se na ty jarní. Při vycházce objevily děti první sněženky, které 
vykoukly pod roztávajícím sněhem. 
 Těšíme se na karnevalový rej s agenturou Koráb, který děti zažily již na ledu. 
Otužují se při plaveckém výcviku v Blučině, odpoledne se baví v kroužcích. Ti 
nejstarší se připravují s rodiči na přestup do ZŠ v ESS – edukativně-stimulačních 
skupinkách, neboť před sebou mají zápis do 1. třídy ZŠ. 

Ze života Mateřské školy Žabčice
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ry našich dětí? Pořád u nich vedou pohádky, i když těm klasickým z dob našeho 
dětství se příliš nepodobají, dále se pak líbí Babička drsňačka a stálicí je Garfield.

Iva Zichová

Kroužek Doučování  matematiky

 V kroužku Doučování z matematiky děti nejprve formou kooperativních 
manipulativních činností rozvíjejí svou zrakovou a sluchovou diferenciaci, pro-
storovou představivost a orientaci. Následně formou pracovních listů či práce 
na počítači ve vhodně volených programech procvičují a upevňují své znalosti. 
Náplň jednotlivých lekcí je volena s ohledem na individuální potřeby jednotli-
vých dětí.

Mgr. Martina Mašterová

Kroužek Doučování českého jazyka 

 je zaměřený na intenzivnější procvičování gramatiky s využitím individuál-
ního přístupu k žákům. Jsou to především vyjmenovaná a příbuzná slova, pá-
rové souhlásky, určování pádů, slovních druhů apod. Práce v kroužku se řídí 
aktuálními potřebami žáků.

Mgr. Hana Flajšingerová

Kroužek Doučování anglického jazyka 

 navštěvuje 5 dětí ze 4. a 5. třídy, kteří potřebují intenzivněji procvičovat ak-
tuální učivo. Gramatiku procvičujeme formou her a pracovních listů. Trénuje-
me také čtení, poslech, mluvení a správnou výslovnost.

Mgr. Markéta Uhlířová

Doučování Čeština je hra I. a Doučování Čeština je hra II.

 V prvním pololetí navštěvovalo kroužek 7 žáků z 1. a 2. třídy. Je určen pro 
děti, které mají problém se čtením. U dětí prvního ročníku se jedná o procvi-
čování a rozvoj kognitivních funkcí. Setkáváme se jednou týdně - ve čtvrtek 
po vyučování. Trénujeme hlasité čtení, čtení s porozuměním, rozvoj sluchové 
a zrakové analýzy, syntézy a diferenciace. Pomocí krátkých textů, doplňkového 

 V tomto školním roce jsme rozšířili důležitou činnost výukovou a výchov-
nou o zapojení se do projektu Šablony ZŠ a MŠ Žabčice, který je určený pro 
základní školu, ale i mateřskou školu. 
 Projekt jsme získali z operačního programu Výzkum, vývoj a vzdělávání; 
je realizován od 1. 9. 2016 do 31. 8. 2018 a přidělená dotace činí 824 874 Kč. 
V rámci něj jsme v základní škole rozšířili činnost školních kroužků - kroužky 
doučování ČJ, M, AJ, 2 kroužky Čeština je hra, nově i 2 kroužky čtenářských 
dílen a Rozvoje logiky - deskové hry. Dotace je také určena na rozvoj spolupráce 
mezi pedagogy a další vzdělávání pedagogických pracovníků. V mateřské škole 
působí v rámci projektu v tomto roce školní asistent.

Z činnosti kroužků:

Kroužek Zábavné logiky

 V tomto školním roce jsme poprvé v rámci kroužku Zábavné logiky pod-
pořili u našich dětí logické myšlení. Kroužek pro velký zájem probíhá dva dny 
v týdnu. Děti si v něm rozvíjejí logické myšlení formou logických her, hlavo-
lamů, logických úloh, geometrických hlavolamů a stolních her. Stolní hry jsou 
velmi oblíbenou a nedílnou součástí tohoto kroužku. Již nyní, po půl roce svého 
působení, je u dětí vidět znatelný posun v rámci přístupu k logickému problé-
mu. Kroužek taktéž podporuje v rámci jednotlivých aktivit vzájemnou koopera-
ci a interakci dětí.

Mgr. Martina Mašterová

Čtenářský klub

 Děti z 2. – 5. třídy mají od října možnost navštěvovat jeden ze dvou čtenář-
ských klubů. Jsou určeny nejen zdatným čtenářům, ale i těm dětem, které čtení 
zatím příliš nebaví. Žáci chodí na schůzky pravidelně jedenkrát týdně. Kromě 
čtení si knihy také vzájemně doporučují. Seznamují se nejen s atraktivními ti-
tuly, ale pomocí různých metod i s takovými, které by je na první pohled jinak 
nezaujaly. Děti plní úkoly vztahující se k přečtenému textu a na závěr schůzky si 
mohou z pravidelné nabídky odnést knihu k domácí četbě. A jaké jsou bestselle-

Ze života Základní školy Žabčice
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 V letošním školním roce začal na naší škole po několikaleté odmlce znovu 
fungovat Dramatický kroužek. Náplní kroužku jsou hry a cvičení zaměřené 
na rozvoj fantazie, rétoriky, motoriky, vyjadřovacích schopností a samostatného 
vystupování před kolektivem. Protože děti v kroužku jsou opravdu šikovné a těší 
mne, že je to baví, troufly si i na secvičení malého divadelního představení, na 
které bychom rádi pozvali rodiče a kamarády ke konci školního roku.  Zároveň 
se letos s dětmi chystáme na recitační soutěž, která bude pro mnohé z nich prv-
ním veřejným vystoupením.

Lenka Šuléřová,  DiS.

Sportovní aktivity ve školním roce 2016/2017

 Vše se odvíjí od ochoty dětí odpoutat se a nechat chvíli stranou počítače, 
videohry, tablety, mobily, televizi a jinou zahálčivou činnost. Škola přitom nabízí 
dostatek možností aktivního pohybu. Během týdne děti absolvují povinné dvě 
hodiny tělesné výchovy, kde získávají základy pohybové činnosti.
 Škola organizuje několik nepovinných kroužků se zaměřením na sport. Ce-
loročním sportem č. 1 je fotbal, který trénuje a hraje 25 chlapců. Všichni hrají 
fotbalovou ligu pod křídly Sokola Žabčice. Na zimní měsíce se přesouvají do 
haly, kde trénují 2 až 3 krát týdně. Hlavní náplní je 8. ročník „Zimní halové ligy“, 
jejímž spolupořadatelem je Sokol Žabčice. V současné době probíhají finálová 
utkání.
 Samotná škola zorganizovala 25. 11. 2016 již 11. ročník fotbalového turnaje 
pro školy z okolí. První místo vybojovala škola z Rajhradu, ta naše obsadila dru-
hé místo. 
 Další skvělou tradicí je spolupořádání celorepublikového turnaje Mc Donald´s 
Cup. 20. ročník proběhne v dubnu na hřišti Sokola Žabčice, kde odehrajeme 
zápasy za mladší a starší žáky. 
 Druhým a možná u dětí oblíbenějším kolektivním sportem je florbal. Ten 
na škole trénujeme již čtvrtým rokem. 6. 12. 2016 jsme uspořádali „Vánoční po-
hár“, ve kterém naše škola obsadila 2. místo. S florbalovými kroužky z Vranovic, 
Přibic a Vlasatic hrajeme 2. ročník „Sousedské ligy“. Závěrečný turnaj proběhne 
9. 4. 2017 u nás ve Sportovní hale. Při tréninku jsou děti rozděleni podle věku 
a tříd a přidávají se i dívky.
 V průběhu roku se též věnujeme tréninku vybíjené. V únoru nás čeká turnaj 
v Hrušovanech a v dubnu v Pohořelicích.

učiva, her a spousty didaktických pomůcek se nám daří zvyšovat jak čtecí schop-
nosti, tak pochopení obsahu čteného textu a rozšiřujeme si slovní zásobu.

Mgr. Beata Forbergerová
Mgr. Michaela Kouřilová

 Samozřejmě pokračujeme v kroužcích, které už u nás mají tradici. Stejně 
jako v loňských letech je mezi dětmi oblíbený kroužek keramiky. Naše dílna 
je velmi dobře vybavena jak pomůckami pro práci, tak materiálem, se kterým 
pracujeme, a tak si děti mohou vyzkoušet opravdu různé techniky tvoření s ke-
ramickou hlínou. V odpoledních hodinách, kdy kroužek probíhá, to je pro děti 
forma zábavy, ale i příjemné relaxace po náročném školním dni. Děti mají vždy 
velkou radost z výrobků, které si odnášejí domů, a do keramiky se vždy těší.

Lenka Šuléřová, DiS.

Taneční kroužek

 Na naší škole již šestým rokem pracuje taneční kroužek, který se zaměřuje na 
rytmicko – pohybovou průpravu svých členů v latinsko–amerických a standard-
ních tancích. Kroužek navštěvují děti ve věku od 9 do 11 let. Pravidelné tréninky 
podněcují u dětí kladný vztah k pohybu a zároveň učí děti zodpovědnému pří-
stupu k činnosti. Při nácviku tanečních prvků se musí spoléhat jeden na druhé-
ho, a tak nenásilně vznikají mezi členy pěkné kamarádské vztahy. V březnu se 
členové tanečního kroužku zúčastní soutěže hasičských sborů Fire Dance 2017, 
a proto s veškerým úsilím pečlivě nacvičují svůj program. Zdokonalují se v pří-
pravě tanečních kroků v rytmu čača. Taktéž rádi potěší svým vystoupením naše 
babičky a dědečky v Domě s pečovatelskou službou v Žabčicích.

Mgr. Martina Mašterová

Kroužek – Angličtina pro nejmenší

 Kroužek angličtiny je určen žákům 1. a 2. třídy. Dětí z 1. třídy chodí 20, z 2. 
třídy 15. Děti se s angličtinou seznamují pomocí říkanek, písniček a her. Jsou 
moc šikovní, spousta z nich se něco málo naučila už ve školce. Kroužek je 1x 
týdně a je takovou „přípravou“ na 3. třídu, kdy budou mít děti angličtinu v roz-
vrhu 3x týdně.

Mgr. Markéta Uhlířová
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 Dále pod vedením vychovatelky Ivany Zajícové pracuje sportovní kroužek 
družiny a trénuje 2x týdně s 15 až 20 dětmi.
 Do pohybových aktivit patří i taneční kroužek, který vede paní učitelka Maš-
terová, zde je zapojeno 12 dětí. 
 Každoročně umožňuje škola žákům druhých a třetích ročníků plavecký vý-
cvik. Letos jezdíme do blučinského bazénu.

Pavel Procházka

Co nás ještě čeká
 Máme před sebou 4 měsíce, ve kterých toho máme ještě dost, co se musíme 
naučit, ale i co ještě zažijeme. V březnu jedou žáci 3. - 5. třídy do Brna do divadla 
Reduta na představení Brněnské pověsti. V dubnu nás opět čeká již tradiční Den 
Země, který spolu s námi organizuje EkoCentrum Brno. V červnu se celá škola 
chystáme na školní výlety, 1. a 2. třída na Baťův kanál a 3. - 5. třída do Permonia 
v Oslavanech u Brna.

Zápis do základní školy
 Letos poprvé z důvodu existence novely školského zákona není zápis do ZŠ 
v lednu, jak bylo zvykem, ale až v dubnu, a to 3. 4. 2017 od 14,30 h. K zápisu se 
dostaví děti narozené od 1. 9. 2010 do 31. 8. 2011. Děti, kterým byl v loňském 
roce udělen odklad povinné školní docházky, se dostaví znovu.
 Prosíme rodiče (zákonné zástupce), aby si v mateřské škole vyzvedli nebo 
z webu školy stáhli formuláře:
•	 Žádost	o	přijetí	žáka
•	 Zápisní	list
•	 Pokud	bude	zákonný	zástupce	žádat	pro	své	dítě	odklad	povinné	školní	do-

cházky, musí vyplnit žádost o odklad, která je k dispozici v MŠ nebo na webu 
školy. Žádost musí mít škola k dispozici nejpozději v den zápisu. K žádosti je 
třeba přiložit (nejlépe v den zápisu, nejpozději však do 31. 5. 2017) doporu-
čení pedagogicko-psychologické poradny a odborného lékaře nebo klinické-
ho psychologa.

•	 V	případě	předčasného	zápisu	dítěte	narozeného	od	1.	9.	2011	do	30.	6.	2012	
musí zákonný zástupce doložit doporučení pedagogicko–psychologické po-
radny a odborného lékaře.

Mgr. Kateřina Svobodová
ředitelka ZŠ a MŠ Žabčice
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 V měsíci prosinci a lednu vedení ZŠ získávalo ve spolupráci s firmou Kalibro 
podklady pro hodnocení učitelů 2. stupně školy. Testování se účastnily všechny 
třídy 2. stupně. Tentokrát žáci známkovali své učitele známkou 1-5, a to v oblas-
tech, které by měli při výuce ovládat. Z těchto známek pak firma Kalibro vypra-
covala úspěšnost jednotlivých učitelů a celé školy. 
 Jako ředitelka školy mohu pyšně konstatovat, že až na malé výjimky dopadli 
vranovičtí učitelé výborně a zcela jasně převyšují celostátní průměr. 
 Jaké otázky byly žákům kladeny a jaké hodnocení učitelé získali, můžete pro-
studovat v následující tabulce:
Otázka Celostátní prů-

měr učitelů ZŠ
Průměr učitelů 
ZŠ Vranovice

Rozdíl obou
 položek

Jak ovládá to, co vyučuje? 90,4 93,7 +3,3
Jak bývá připraven? 89,4 95,4 +6
Jak zajímavě vyučuje? 75,3 82,9 +7,6
Jak naučí látku? 78,2 87,2 +9
Jak udrží kázeň? 78,5 88,8 +10,3
Jak spravedlivě hodnotí? 85,6 92,7 +7,1
Jak slušně se chová? 80,8 94,8 +14
Jak respektuje žáky? 86,7 91,2 +4,5
Celkem 83,1 90,8 +7,7

 Když se v dnešní době zeptáte, kdo je na trhu práce nejvíce žádaný a kdo má 
po škole téměř jisté uplatnění, dostanete skoro vždy stejnou odpověď. Absolven-
ti technických oborů. A protože budoucí uplatnění našich žáků je u nás až na 
prvním místě, rozhodli jsme se na tuto oblast intenzivně zaměřit. 
 Základní škola Židlochovice je od loňského záři jednou ze dvou jihomorav-
ských škol, které navázaly intenzivní spolupráci s Vysokým učením technickým 
v Brně. Cílem je propagovat vědu a techniku, přestavit žákům moderní vědecká 
pracoviště a nastartovat jejich možnou budoucí kariéru v této oblasti.
 Po podzimní spolupráci s chemickou fakultou nás letos na jaře čeká nabitý 
program na fakultě elektrotechnické. Osmáci si prohlédnou moderní laborato-
ře, ve kterých probíhá špičkový výzkum, vyzkouší si postavit a naprogramovat 
robota a v interaktivní expozici elektrikárium se dozví vše o elektřině. Ti nej-
lepší, kteří se fyzice a technice dlouhodobě věnují a reprezentují naši školu na 
různých soutěžích, budou mít navíc možnost navštívit další program zaměřený 
na jadernou fyziku a elektrotechniku.
 Od února naše škola navíc zařadila do výuky informatiky stavbu a progra-
mování robotů pomocí stavebnic Lego Mindstorms. Žáci se prostřednictvím 

práce se stavebnicemi naučí tech-
nickému myšlení a v praxi zvlád-
nou základy programování, výuka 
navíc žáky opravdu baví. Moderní 
pomůcky však něco stojí, a proto 
škola intenzivně hledá sponzory 
z řad veřejnosti a podnikatelských 
subjektů zaměřených na techniku 
a technologie.

Mgr. Jakub Janča
zástupce ředitelky ZŠ Židlochovice

Technika na Základní škole Židlochovice

Na Základní škole Vranovice máme dobré učitele

Stavba a programování robotů 
na ZŠ Židlochovice
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 V úterý 13. prosince mužáci již tradičně zazpívali bývalým zaměstnancům 
Kovolitu v Modřicích. V pátek 23. prosince Šatavan vystoupil na předvánočním 
koncertu v kostele sv. Barnabáše v Těšanech. 26. prosince na sv. Štěpána se sbor 
již potřinácté zúčastnil Svěcení vína v Přísnoticích.
 V roce 2016 měl sbor 21 veřejných vystoupení. Od počátku svého vzniku 
jich absolvoval již 195.
 V pátek 12. ledna 2017 Šatavan společně s Obcí Žabčice pořádal posezení 
s cimbálovou muzikou Vonica v čele s jejím vedoucím panem Zaviačičem. Po-

zváni byli a zazpívali i mu-
žáci z Přibic. Poslední akcí 
v uplynulém období bylo 
vystoupení na 53. výstavě 
vín v Žabčicích konané 
dne 25. února.

Ing. Zbyněk Kroupa
Mužácký sbor Šatavan

 Nejlepšími učiteli se dle šetření jeví paní učitelka Andrea Lastomirská s prů-
měrnou úspěšností 94,3 a oba páni učitelé Jakub Kuřímský a Martin Třináctý se 
ziskem 93,1 a 91,4.
 S učiteli naší školy je nejvíce spokojena třída 6. B, nejméně třída 8. A, ale 
nutno říci, že rozdíly mezi hodnocením jednotlivých tříd byly minimální.
 Škola si z vlastní iniciativy přidala pro testování i několik témat, která žáci 
hodnotili, a která stojí za zamyšlení. Týkají se především využití IT techniky 
v hodinách a motivace žáků pracovat doma.
 Děkuji žákům za pěkné hodnocení.

Mgr. Hana Pokorná
ředitelka ZŠ a MŠ Vranovice

Podzim 2016 - zima 2017
 Podzim zahájil Šatavan svojí účastí při uvedení knihy o žabčickém rodáko-
vi, účastníku 2. odboje Františku Urbánkovi vystoupením 28. září v Lidovém 
domě. V neděli 2. října sbor zazpíval na hodech v Přísnoticích.
 K 10. výročí založení sboru byly vytvořeny dvě publikace mapující jeho čin-
nost. V první – menší - jsou písničky složené jednotlivým členům k jejich vý-
znamným jubileím, a také jejich oblíbené. Texty složil Václav Rozinek, redigoval 
Zdeněk Pospíšil. Ve spolupráci s Josefem Schwarzem z Přísnotic a Obcí Žabčice 
byl k 10. výročí Šatavanu vytvořen sborník v nákladu 500 ks. Publikace byla ve-
řejnosti představena na 8. Svatomartinském zpívání, které se konalo 12. listopa-
du 2016. Spolu se Šatavanem na něm účinkoval ženský a mužský sbor z Dolních 
Dunajovic, Lanštorfčané z Ladné a mužský sbor z Kostic a Tvrdonic. Program 
moderovala Kateřina Kovaříková, členka Brněnského rozhlasového souboru li-
dových nástrojů a redaktorka Českého rozhlasu Brno a Radia Proglas. Akce se 
zúčastnilo 168, doufejme spokojených, diváků. Sbor děkuje všem, kteří se na 
úspěšnosti celého Svatomartinského zpívání podíleli. Jedná se o Obec Žabčice, 
Řeznictví U Prokešů, Školní statek, Restauraci Sport, Klub důchodců a pana 
Čermáka. Bez jejich pomoci by se celá akce mohla stěží uskutečnit.
 Od listopadu přibyl Šatavanu  nový člen, Vít Šmerda. 26. a 27. listopadu sbor 
zazpíval koledy při rozsvěcování vánočního stromu v Přísnoticích a Žabčicích.  

Mužácký sbor Šatavan
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 Jak jsem zmínil v posledním příspěvku do Občasníku, čekaly na členy klubu 
podzimní a zimní měsíce, tedy klidnější období, kdy aktivita ryb a s ní i někte-
rých rybářů podstatně klesá. S koncem roku jsme se jako každoročně rozloučili 
„posledním nahozením“ na jezírku a už jsme se začali těšit na novou sezónu. 
 Začátkem roku, už 8. ledna, jsme v restauraci SPORT uspořádali výroční 
členskou schůzi. Provedli jsme celkové vyhodnocení naší činnosti za uplynulý 
rok a naplánovali činnost klubu na rok příští. K akcím, které klub i v letošním 
roce plánuje uskutečnit, patří rybářská zábava, pálení čarodějnic a tradiční ry-
bářské závody v květnu, červnu a srpnu. O termínech konání těchto akcí vás 
budeme včas informovat na stránkách kabelové televize a na vývěsce klubu. 
 Jak jsme již avizovali v posledním čísle Občasníku, chtěli bychom na jezírku 
vybudovat nové sociální zařízení. Proto jsme požádali zastupitelstvo naší obce o 
finanční dotaci a hned jak to počasí umožní, zahájíme výstavbu mobilního WC. 
Chceme tak přispět k větší spokojenosti a pohodlí návštěvníků akcí pořádaných 
klubem v těchto prostorách.
 Letošní zima byla na rozdíl od posledních roků tuhá a přála rybářským nad-
šencům, kteří upřednostňují lov na dírkách.  Začátkem ledna jsme na jezírko 
nasadili 50 kg sivena amerického a 50 kg pstruha potočního. Bylo to zajímavé 
zpestření začátku rybářské sezóny a u členů klubu se setkalo s velikým zájmem. 
A přestože u vody byla zima, pěkné úlovky a svařené víno nás náležitě zahřály. 

Závěrem bych vás chtěl 
srdečně pozvat na 
všechny akce klubu přá-
tel vody, které chystáme 
v tomto roce. Těšíme se 
na vaši návštěvu. 

Ing. František Sodomka
Klub přátel vody Žabčice

Klub přátel vody



- 28 - - 29 -

výstavy – tento titul získal Jiří Ludvík na brněnské voláče. V soutěži šampionů 
získal titul slezský voláč Václava Sedláčka a holub a holubice brněnského voláče 
Jiřího Ludvíka. Na dalšího holuba získal Jiří Ludvík čestnou cenu. Holubi z na-
šich chovů přispěli k vítězství holubářů v soutěži okresů. 
 Na výstavě Moravy a Slezska v Přerově získal pohár Milan Lajkeb na své krá-
líky. Výstavní sezona se viditelně vydařila. 
 Ve dnech 2. a 3. září připravujeme místní výstavu za Sokolovnou v Žabči-
cích, na kterou zveme všechny chovatele a milovníky zvířat. 
 Ptačí chřipka se nám naštěstí vyhnula, takže chovatelé neutrpěli ztráty, jak 
tomu bylo v našem okolí. Veterinární správa byla v počátcích této nemoci příliš 
aktivní a mnohé nemilosrdné likvidace chovů se vůbec nemusely uskutečnit. 

Je totiž prokázáno, že holubi jsou vůči pta-
čí chřipce imunní a nemohou být ani baci-
lonosiči. Věříme, že s polevujícími mrazy, 
kdy volně žijící vodní ptáci budou mít více 
potravy a jejich konstituce se posílí, nákaza 
pomine a dosavadní zákazy přesunu a shro-
mažďování ptáků budou zrušeny. 

Jiří Ludvík
ZO ČSCH  

 Podzimní měsíce byly ve znamení tzv. velkých výstav. 14. – 16. října se ko-
nala oblastní výstava v Ořechově u Brna. Naši členové výstavu obeslali ve všech 
odbornostech – králíci, holubi a drůbež. Králíkáři získali dvě čestné ceny, a to 
Milan Lajkeb na velké stříbřité a Václav Sedláček na vídeňské modré. V soutěži 
organizací se umístili na osmém místě. Holubáři si vedli opět úspěšně a získali 
dvě čestné ceny – na benešovské Odlřich Celnar a na brněnské voláče Jiří Lud-
vík. V soutěži kolekcí se brněnští voláči Jiřího Ludvíka umístili na druhém místě 
a moravští moráci Vladimíra Kelbla na místě čtvrtém. V soutěži organizací jsme 
obsadili druhé místo. Čestnou cenu a pohár na zdrobnělou drůbež získal David 
Novotný za zdrobnělé australky. Vystavovatelé si vedli úspěšně, avšak úspěchy 
zavazují k lepším výsledkům do budoucna. 
 Ve stejném termínu se konala krajská výstava Hradeckého kraje v Josefově. 
Krajské sdružení má s tímto krajem družbu. Výstavu obeslalo výběrovou kolekcí 
králíků, holubů a drůbeže. Z naší organizace se zúčastnili Jiří Ludvík s kolekcí 
brněnských voláčů a jeho holub získal vítězný pohár. 
 18. - 20. listopadu byla v Lysé nad Labem celostátní výstava, na které proběh-
la soutěž plemenných chovů holubů a soutěž okresů. O plemenný chov se uchá-
zel Jan Kelbl s moravskými pštrosy, výstavní podmínky úspěšně splnil a získal 
čestnou cenu. V soutěži okresů nás dále úspěšně reprezentovali brněnští voláči 
Jiřího Ludvíka a moravští moráci Vladimíra Kelbla, kteří také získali čestnou 
cenu. V soutěži okresů získala oblast Brno v holubech třetí místo a v celkové 
soutěži všech tří odborností vybojovala prvenství. 
 V listopadu a v prosinci obeslali naši holubáři speciální výstavy – výstavu 
brněnských voláčů s mezinárodní účastí, kde Jiří Ludvík získal vítězný pohár 
na bělopruhé a na bělouše čestnou cenu, a dále výstavu moravských pštrosů, na 
které byl úspěšný Jan Kelbl, který získal na šupinaté tři poháry. Chovatelé králí-
ků českých strakáčů se zúčastnili speciálky ve Slavkově u Brna, ale výrazněji se 
neprosadili. 
 2. a 3. prosince se konala jihomoravská krajská výstava na výstavišti v Brně. 
Naši organizaci úspěšně reprezentovali durinští králíci Víta Šmerdy ziskem čest-
né ceny. David Novotný získal rovněž čestnou cenu na své zdrobnělé australky. 
Holubáři se opět výrazně prosadili ziskem dvou pohárů na slezské voláče Vác-
lava Sedláčka a na brněnské voláče Jiřího Ludvíka. Soutěžilo se o Mistra krajské 

ZO ČSCH
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 Začal nový rok a všichni doufáme, že bude zase o něco lepší a úspěšnější než 
ten předchozí.
 Naši hasiči hodnotili uplynulé období 7. ledna na výroční členské schůzi 
v předsálí Lidového domu. Mimo jiné byli přijati dva noví členové Petr Mikuš 
a Barbora Komárková, čímž se členská základna rozšířila na 59 členů. Velmi nás 
potěšilo, že pan Mikuš vstoupí i do zásahové jednotky a rozšíří tak naše prořídlé 
řady. Družstvo mladých hasičů navštěvuje celkem 45 dětí ze sedmi obcí.
 Do nového roku připravil Hasičský záchranný sbor nové poplachové plány. 
V prvním stupni požáru jsme povoláváni do pěti obcí, ve druhém do osmnácti 
a ve třetím do sedmi obcí. Celkem tedy do 30 obcí. Přidělen nám byl také úsek 
rychlostní komunikace R 52 (km 16-26).
 V loňském roce jsme byli povoláni celkem k 15 událostem, z toho bylo 12 
požárů, 2x technická pomoc a jednou jsme drželi hotovost na požární zbrojnici 
v souvislosti s pochodem čertů v Židlochovicích. Hasební obvod Židlochovicko
pokrývali po dobu trvání této akce vybrané dobrovolné jednotky a jednou z nich 
byla i ta naše. Naštěstí nikde nehořelo, a tak jsme mohli sledovat průvod čertů 
na internetu. 

 Začátkem listopadu 2016 jsme se začali připravovat na 53. výstavu vín. Sna-
žili jsme se, aby již tradiční výstava vín proběhla ke spokojenosti jak vás návštěv-
níků, tak i nás organizátorů.
 Letos se na výstavě sešlo 496 vzorků, z toho 353 bílého, 120 červeného a 23 
rosé. Nejstarší vína byla z roku 2000.  Posouzení vzorků proběhlo 18. 2. 2017 
pod dohledem subkomise ve složení: Ing. Loskot Roman, MUDr. Křístek Mar-
tin a Ing. Měřínský Radomil. Komise vybrala následující vítěze:
 Šampion výstavy v kategorii mladé bílé víno se stal vzorek číslo RB20, ru-
landské bílé p. Měřínského Radomila ze Žabčic. Šampion výstavy v kategorii 
staré bílé víno se stal vzorek číslo VZ16, veltlínské zelené 2015, p. s. p. Ludvíka 
Břetislava z Přísnotic. Šampionem výstavy v kategorii mladé červené víno se 
stal vzorek číslo CM3, cabernet moravia p. Růžičky Václava z Velkých Němčic. 
Šampionem výstavy v kategorii staré červené víno se stal vzorek číslo RM2, ru-
landské modré 2015, v. h. p. Nečase Radka z Velkých Němčic. Nejlepší kolekci 
5 nejvýše ohodnocených vín získal p. Ludvík Břetislav z Přísnotic. Vítězům gra-
tulujeme.  
 Děkujeme všem vinařům za dodané vzorky vín, všem hodnotitelům za od-
borné zhodnocení a všem, kteří se zasloužili o zdárné uspořádání výstavy.
 V letošním roce bychom rádi uskutečnili několik akcí. Určitě navštíví-
me Salón vín ve Valticích, v srpnu se podíváme do Bzence na Galerii ryzlinků 

rýnských. V září bychom rádi 
uspořádali výstavu ovoce, ze-
leniny a květin. Mezi tyto akce 
vložíme školení na téma hod-
nocení vín, něco málo o odrů-
dách i ochraně rostlin. 

Ing. Pavel Závodský
tajemník ZO ČZS Žabčice

ZO ČZS

Hasiči
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tak často a raději místo ní vozí vodu, která je potřeba vždy. V Židlochovicích se 
však hasilo pěnou, a tak tři z šesti proudů byly nataženy z naší cisterny. Z dů-
vodu velké spotřeby pěnidla bylo z Brna dovezeno další a před odjezdem domů 
jsme si nádrž opět doplnili. Jen pro zajímavost - jedna plná nádrž v naší Tatře 
stojí cca. 15 000 Kč. 
 Ale dost již požárů, nyní se podívejme, co dělaly naše děti. Poslední soutěží 
v roce bývá již tradičně halové klání Soptík, které se koná v Zastávce. Na konci 
listopadu se na ni vydalo 33 mladých hasičů ze Žabčic. V konkurenci téměř 
300 dětí nás nejlépe reprezentovala Denisa Bačkovská, která vybojovala 2. místo 
a Adéla Hrozková, která obsadila 4. místo, obě v kategorii starší žáci. Za mlad-
ší žáky se nejlépe umístili Natálie Vaňková a Karel Klement, kteří se podělili 
o 7. místo v kategorii mladší žáci.
 V sobotu 28. ledna jsme uspořádali maškarní ples pro děti. Návštěvnost byla 
opět hojná, přišlo více než 130 dětí. V maskách se tradičně objevují i dospělí 
- nejinak tomu bylo i letos. Na přípravě i hladkém průběhu se podílela téměř 
polovina našeho sboru. Velkou oporou a pomocí byly naše dorostenky, ruku 
k dílu přiložili i starší žáci.
 Po ukončení výcvikového roku začali téměř všichni mladí hasiči pilovat 
na taneční soutěž Fire Dance 2017. V letošním roce se v Žabčicích bude konat 
po šesté. Soutěžními tanci pro přípravku (0-7 let) jsou mazurka a volný tanec. 
Mladší žáci (6-12 let) budou tančit polku, cha-chu (čaču) a volný tanec. Starší 
žáci (12-16 let) a dorost (15-18 let) budou soutěžit ve valčíku, jive (džajv) a vol-
ném tanci. Z našeho sboru pilně trénuje 16 soutěžních párů. V této chvíli máme 

přihlášených více než 50 
soutěžních párů.
 Po taneční soutěži se 
mladí hasiči vrhnou do 
intenzivní přípravy na 
soutěže v požárním spor-
tu. 1. kolo postupových 
soutěží se koná v Syrovi-
cích 22. dubna. 

Rudolf Valášek ml.
Mgr. Jana Bystrzonovská

 Počet výjezdů je o něco menší než v předchozích letech, ale stoupá počet 
požárů rodinných domů a provozoven. Nejčastější příčinou vzniku je závada na 
komínovém tělese, případně krbové vložky (celkem 3x).
 Hasičský záchranný sbor připravil i jedno námětové cvičení. Konalo se 24. 
října v Pohořelicích a jednalo se o knihovnu na obecním úřadě. Našim úkolem 
bylo provést v prvním nadzemním podlaží průzkum, zda se zde nenachází oso-
by. V průběhu cvičení byl oznámen požár rodinného domu v Žabčicích a všech-
ny jednotky byly odvolány tam. Profesionální hasiči, kteří byli na místě, měli 
bohužel natažené útočné vedení, a tak jediný sbor, který mohl vyjet okamžitě, 
byl ten náš.  
 V Žabčicích se jednalo se o požár stropní konstrukce, který vznikl od komí-
nového tělesa. Půdní prostor byl již silně zakouřen, proto naši hasiči zasahova-
li v dýchací technice a pomocí jednoho proudu oheň uhasili.  Delší dobu pak 
trvalo rozebírání stropního záklopu, aby se uhasila i poslední skrytá ohniska 
požáru.
 Připravili jsme i jedno vlastní cvičení, na které jsme pozvali pět okolních 
dobrovolných sborů. Hasiči si vyzkoušeli základní bojové rozvinutí, práci s na-
stavovacím žebříkem, s proudnicí, vyzkoušeli všechny agregáty, které měly jed-
notlivé sbory ve výbavě, a také spojení a komunikaci mezi velitelem a členy jed-
notky. Jak známo - bez spojení není velení. Následně jsme vyzkoušeli použití 
pěny a proudnic, jak na střední, tak těžkou pěnu. V tuto chvíli jsme ještě netuši-
li, jak brzy budeme získané zkušenosti potřebovat.
 Dne 18. prosince vypukl požár v Židlochovicích ve výrobně mucholapek. 
Do Židlochovic jezdíme v případě větších požárů ve II. stupni. Profesní defor-
mace našeho člena, který bydlí v Židlochovicích, zapůsobila a vyhodnotil dříve 
než operační středisko, že budeme povoláni také – a nespletl se. Ve chvíli, kdy 
byl vyhlášen poplach naší jednotce, byla již řada z nás na cestě ke zbrojnici. 
 V době příjezdu našich hasičů se požár dále šířil a zasáhl i přední halu, kte-
rou v tuto chvíli ještě nikdo nehasil. Všechny síly a prostředky na místě byly 
použity k hašení prostřední haly, kde požár vznikl. Našim úkolem bylo zastavit 
za pomoci dvou útočných proudů s těžkou pěnou šíření požáru v přední hale. 
Postupně byly do tohoto prostoru směřovány další posilové jednotky a v největší 
intenzitě požáru bylo na přední halu nasazeno šest útočných proudů. 
 Naše jednotka je jedna z mála dobrovolných jednotek, která má v nádrži na 
pěnidlo skutečně pěnu, protože ne všechny požáry lze hasit vodou a tento k nim 
bohužel patřil. Většina dobrovolných sborů má filosofii, že pěna není potřeba Požár RD v Žabčicích
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Soutěž Soptík v Zastávce

Požár papírny v Židlochovicích

Výcvik hasičů

Vážení spoluobčané,
 začnu citací stanov České obce sokolské (ČOS) – ČOS byla založena ve ve-
řejném zájmu, jejím cílem je zvyšovat tělesnou zdatnost svých členů, organi-
zovat a vykonávat tělovýchovnou, sportovní, kulturní a společenskou činnost, 
podporovat rozvoj osobnosti a vychovávat k čestnému jednání v životě soukro-
mém i veřejném, k národnostní, rasové a náboženské snášenlivosti, k demokra-
cii, svobodě a humanismu, k osobní skromnosti a sebekázni, k lásce k rodné 
zemi a úctě k duchovnímu dědictví našeho národa, přičemž vychází z odkazu 
Miroslava Tyrše a Jindřicha Fügnera. Sokol je nejstarší českou tělovýchovnou 
organizací, založenou 16. února 1862.
 Hlavní činností ČOS je přispívat prostřednictvím tělesné výchovy a spor-
tu, společenské a kulturní činnosti ke zvyšování fyzické, společenské, kultur-
ní, duchovní úrovně svých členů a naší demokratické společnosti a vychovávat 
k mravní a občanské odpovědnosti.
 Tolik citace stanov a nyní současnost v plné nahotě, tak jak ji vidím za první 
rok ve funkci. Činnost naší TJ se smrskla prakticky na jedinou, a to kopanou. 
Všestrannost živořila a živoří dál, i když se za rok naší práce podařilo do soko-
lovny přilákat další činnosti, jako funkční trénink Jany Zezulové, power jógu 
Lenky Žufánkové, tenis pana Loveckého, minipřípravku mladých fotbalistů pod 
vedením Michaely Horváthové. Street dance pod vedením Evy Nejezchlebové 
v sokolovně již působil, v loňském roce však přešel pod Sokol a vystupuje jako 
taneční kroužek TJ Sokol Žabčice. To ukazuje na nové trendy dnešní doby - mu-
síme být schopni jít s dobou. Začali jsme více dbát na úklid a teplo v sokolovně, 
v odpoledních hodinách je plno každý den. Dopolední časy jsou zatím prázdné, 
moje prvotní námluvy se školkou zatím spí.
 Proč tedy říkám, že všestrannost živoří dál? Protože v pondělí od 16.00 do 
18.30 hod. cvičí mladší a starší žáci v počtu 14, z toho 3 chlapci, a to je vše. Ano, 
z celé obce cvičí 14 dětí a z toho tři chlapci! Můžeme se pak divit, když se podí-
váme na naše fotbalisty od přípravek počínaje až po dorostence, že tam vidíme 
neohrabanost a nešikovnost? Díky cvičitelce Jarce Homolové udržujeme rozvoj 
pohybových aktivit dětí a mládeže aspoň na této úrovni.
 Apeluji tímto na vás, vážení spoluobčané, kteří máte zájem o tuto práci, 
přijďte mezi nás. Jde o budoucnost vašich dětí - zda je necháme opravdu napo-
spas pasivní zábavě, a že dnes mají nabídku pestrou, anebo se budou pod vaším 

Sokol Žabčice
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dohledem věnovat pohybu, rozvoji tělesné zdatnosti. Děti mají v sobě potřebu 
pohybu, nezabíjejme tuto vrozenou vlastnost již v raném věku. Jde o to, zda si 
vypěstují zdravé návyky na pohyb nebo budou pasivními konzumenty zábavy.
 Nemáme v žádném případě ambice vychovávat z našich členů vrcholové 
sportovce či profesionální hráče. Jde nám o rozvoj jejich pohybových aktivit, 
obratnosti, vytrvalosti, mrštnosti, zdravé rivality, úcty k soupeři, kamarádství.
 Máme prostředky k rozvoji pohybu – sokolovnu, prostor za sokolovnou, fot-
balové hřiště travnaté, s umělým povrchem, kvalitní zázemí. Chybí však malič-
kost, nožičky, které by v těchto prostorách běhaly, skákaly, výskaly, radovaly se. 
Maminky a tatínkové, přiveďte své děti k nám a spolu jim vytvořme prostředí, 
do kterého se budou rádi vracet, nacházet zde nové kamarády. To vše v duchu 
stanov ČOS uvedených na začátku.
 Naše Sokolovna byla postavena v roce 1929 a od té doby slouží svému účelu. 
V současné době je její část pronajímána Restauraci Sport, zatím do konce roku 
2017. To nám přináší peníze za pronájem, pomáhá při pořádání zábav, p. Vladi-
mír Malý zajišťuje občerstvení na hřišti pro diváky i rozhodčí. Na druhé straně 
pronájem okleštil prostory pro cvičení, kouř z hospody proniká dovnitř a vadí 
při cvičení. Sokolovna vyžaduje investice, případně opravy. Omítka opět opadá-
vá, oprava bez kvalitní izolace proti vlhkosti nemá cenu, vstupní dveře a dveře 
do sálu by potřebovaly vyměnit, rozsáhlou přestavbu potřebuje šatna nahoře 
a bývalá promítací kabina. Je před námi úkol rozhodnout, jak dál. Na posledním 
výboru jsme se dohodli, že toto rozhodnutí padne do 30. 4. 2017.
 Nyní pár slov k vlastní práci za uplynulé období. Fotbalové družstvo do-
spělých je po podzimní části na sestupovém místě a na jaře ho čekají boje o zá-
chranu. Zde se projevuje dlouhodobý nedostatek mladých odchovanců, kteří by 
průběžně doplňovali kádr mužstva. Otázkou však je, proč se někteří mladí hráči 
do kádru nedostali. Na posledním výboru TJ jsme se shodli, že na vině nebudou 
jenom samotní mladí hráči, ale i přístup starších zkušených hráčů, kteří jim při 
příchodu do kádru jedničky nebyli nápomocni, ba naopak jim příchod pěkně 
osladili, takže mladí kluci příště už nepřišli, nebo odešli jinam. Úrodu sklízíme 
nyní, doufejme, že třetí třídu zachráníme. Kádr zůstává stejný, přišel nový hráč 
Jan Bělák. V zápase zimního turnaje s Jiskrou Hrušovany naši hráči nastříleli 
8 gólů, snad jim to dodá sebedůvěru do záchranářských prací v jarní sezóně.
 Mládežnická družstva hrají své soutěže, teď v zimě halové turnaje pod ve-
dením trenérů Pavla Procházky, Rudolfa Budiše, Jana Urbánka, Michaely 
Horváthové a Jiřího Coufalíka.  Díky dotaci z JMK ve výši 100.000,- Kč jsme 
mladé fotbalisty vybavili novými tréninkovými prostředky v celkové částce 

60.000,- Kč. Vytvořili jsme jim důstojné podmínky na přípravu. Věřím, že nové 
prostředky vydrží dlouho a budou se o ně starat s potřebnou péčí a úctou. Sou-
časně pomohou k výchově nových hráčů.
 Díky dotaci z JMK jsme podpořili rovněž všestrannost a nakoupili nové 
sportovní prostředky do sokolovny. S dotací z JMK nám pomáhal pan Mgr. Vla-
dimír Šmerda, krajský zastupitel.
 Na konci roku jsme se sešli s našimi sponzory v hotelu a poděkovali jim 
za podporu, bez níž by naše činnost nemohla být zajištěna. Schůzka proběhla 
v přátelském duchu za účasti zástupců obce, firem Zepiko, MORACELL, s.r.o, 
dále ****Hotelu Žabčice a p. Malachty.
 Neméně důležitým zdrojem financování činnosti TJ jsou členské příspěvky 
členů TJ. Jsou stanoveny výborem ČOS. Členské příspěvky pro děti do 18 let 
a dospělé nad 65 let činí 200,- Kč, pro ostatní členy pak 500,- Kč. Z těchto pří-
spěvků však část odvádíme župě. V roce 2017 budou všichni členové platit sleto-
vý příspěvek ve výši 50,- Kč. Sletová známka se bude platit i v roce 2018 a slouží 
na pokrytí nákladů spojených s XVI. Všesokolským sletem. Každý oddíl TJ pak 
stanoví oddílové příspěvky, které schvaluje výbor TJ.
 V neděli 25. 12. 2016 jsme uspořádali Štěpánskou zábavu, která se vydařila. 
Přes 200 občanů si zatancovalo a strávilo příjemné chvíle v krásném prostředí 
Lidového domu.
 Další akcí byl „Karneval na ledě“, uspořádaný pro děti ve spolupráci s Restau-
rací Sport v sobotu 18. 2. 2017 od 15 hod. Počasí vyšlo, děti také přišly a masky 
měly překrásné. Děti si užily soutěží, dostaly občerstvení a ceny. 
 Na webových stránkách www.sokolzabcice.cz najdete veškeré informace 
o činnosti všech sportovních oddílů – to jsem uváděl v minulém období a jak 
se ukázalo, nebyla to pravda. Naše stránky nebyly aktuální, a jsem rád, že se 
podařilo získat jejich nového správce – p. Martina Goldammera, bývalého hráče 
fotbalu (škoda, že musím napsat bývalého). Pracujeme spolu na aktualizaci strá-
nek, aby odpovídaly požadavkům dnešní doby. Uvítám jakékoliv podněty z vaší 
strany.
 S tím zároveň souvisí i naše prezentace vůči obci, župě, širokému okolí. Ač 
se to nezdá, pořádáme v průběhu roku spoustu akcí, aniž je prezentujeme. To 
nyní změníme a každou naši akci zveřejníme na webových stránkách a obecní 
kabelové televizi. Děkuji tímto obecnímu úřadu za vynikající spolupráci.
Věřím, že i to přispěje ke zvýšení členské základny TJ a přílivu nových trenérů 
a cvičitelů.
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Rozvrh hodin TJ Sokola Žabčice

Ing. Pavel Novák 
starosta TJ Sokol Žabčice

Mladší přípravka

Starší přípravka

Karneval na ledě
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Zpráva oddílu všestrannosti TJ Sokola Žabčice za rok 2016

 Vážení členové TJ, spoluobčané, 
dovolte mi, abych zhodnotila cvičební rok 2016. 
 V uplynulém cvičebním období jsme mimo naše pravidelné cvičení pořádali 
tyto akce:
leden   zahájení cvičení v novém kalendářním roce 12. 1.
    bruslení za sokolovnou
únor – březen cvičitelky J. Homolová a H. Pokorná se zúčastnily školení v Brně  
    výroční valná hromada 20. 2.
duben – červen 100 jarních km
červen   tradiční táborák s opékáním špekáčků ke konci cvičebního roku 
    pro všechny složky
srpen   hodová zábava  
září    pravidelná brigáda cvičitelek a členů TJ na úklidu v sokolovně   
          zahájení nového cvičebního období 2016/17 
         účast na celorepublikové akci Noc sokoloven
říjen – listopad  cvičitelky J. Homolová a H. Pokorná se zúčastnily školení v Brně  
prosinec  vánoční besídka s minidiskotékou a nadílkou
              Štěpánská zábava

 Na tomto místě bych chtěla poděkovat všem cvičitelkám, jmenovitě J. Ho-
molové, E. Nejezchlebové a Ž. Krišpínové za jejich obětavost a vytrvalost, s ja-
kou se věnují všem cvičencům jak v pravidelných cvičebních hodinách, tak i na 
různých nepravidelných aktivitách. 
 Bez brigád bychom se neobešli, takže i těm, kteří přiložili v září i během roku 
ruku k dílu, patří mé poděkování. Díky patří též paní Hajdukové, která se nám 
starala o úklid, pořádek a čistotu v sokolovně.
 Na závěr této zprávy mi dovolte, abych vás pozvala do výše uvedených spor-
tovních oddílů. Je na vás, který si vyberete. Přijďte se za námi protáhnout, udělat 
něco pro své zdraví a odreagovat se od starostí všedních dnů. Rádi bychom uví-
tali nové tváře cvičenců všech věkových kategorií, ale i nové cvičitele. Budeme 
rádi, ozvou-li se nám zájemci, kteří nabídnou vedení v novém oddílu. 

Bc. Hana Pokorná
náčelnice TJ Sokol Žabčice

Taneční kroužek Move Around 
 působící pod hlavičkou Sokola Žabčice zahrnuje oddíl dětí, juniorů a do-
spělých 25+ a navštěvuje jej celkem 32 členů. Pod vedením lektorek Žanety Kri-
špínové a Evy Nejezchlebové se na 1,5 hodiny v Sokolovně schází děti každé 
úterý, junioři každou středu a dospělí 25+ každý čtvrtek. V průběhu sezony na-
trénují taneční vazby, které jsou zakomponovány do přibližně čtyřminutových 
tanečních formací. Během tréninků se nezapomíná také na kondiční a fyzickou 
přípravu, základy tanečních technik, break danceové a akrobatické prvky a v ne-
poslední řadě na různé taneční a pohybové hry. 
 V průběhu roku děti vystupují na několika akcích, kde rády svoji taneční for-
maci předvedou. Jedná se např. o Fire Dance v Žabčicích, Noc sokoloven, Move 
Around Vánoční večírek a závěrečná Move Around Show ve Velkých Němči-
cích, na které svou celosezónní píli předvede i náš oddíl 25+.
 Novinkou pro letošní sezonu je účast dětí a juniorů na tanečních soutěžích 
pořádaných organizacemi Czech Dance Masters, SUT, Taneční skupina roku 
a Czech Dance Tour, kde poměří své síly s ostatními tanečníky z celé České re-
publiky. Přípravy na první soutěžní regionální kola vrcholí a všichni pilně trénu-
jí, aby mohli předvést, jaké šikovné tanečníky v Žabčicích máme.  

Eva Nejezchlebová
cvičitelka

Move around děti
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 Atletický oddíl v Přísnoticích nabízí účelné využití volného času v kolektivu 
dětí stejných zájmů. Atletické tréninky se v zimním období konají pravidelně ve 
středu v tělocvičně kulturního domu v Přísnoticích. Jsou vhodné pro chlapce 
i děvčata již od 1. třídy základní školy, ale máme zde i předškolní děti. Vzhle-
dem k velkému počtu dětí jsme v prosinci 2016 rozdělili tréninky do 3 skupin 
podle věku a výkonnosti. Starší atleti, kteří se zúčastňují zimních závodů včetně 
Brněnského běžeckého poháru, mají navíc tréninky i v pondělí, kdy jezdí běhat 
do tunelu pod objektem Kampus.
 Velkou radost nám dělá Natálie Furchová, která je úspěšná ve většině závodů 
mladších žákyň a umísťuje se na předních místech. Například na Mistrovství 
Moravy na dráze v Olomouci získala 1. místo v běhu na 150 m, 3. místo v běhu 
na 300 m a 4. místo v běhu na 60 m, navíc u všech těchto disciplín zlepšila svůj 
osobní rekord. Cenné je i 2. místo na Přeboru JMK v krosu a dále 1. místo 
na Přeboru Vysočiny. Úspěšná byla také na Vánoční hale žactva v Ostravě, kde 
získala 2. místo v běhu na 800 m s osobním rekordem 2:23,90 min a současně 
získala 3. místo v běhu na 150 m. Letos se v únoru úspěšně kvalifikovala na 
halové MČR v Ostravě, kde sice skončila na 12. místě, ale v konkurenci s o tři 
ročníky staršími atletkami. Tyto úspěchy jsou výsledkem pravidelných tréninků 

Oddíl atletiky Přísnotice

Move around 25+

podle plánu sestaveného trenérem Františkem Němcem. Zlepšil se také Jakub 
Stodůlka v kategorii mladších žáků a úspěšná je i Sandra Vetešková, která se ve 
své kategorii starších přípravek umísťuje na předních místech. Dále velmi chvá-
líme Desi Hristovou, Beátu Rubášovou, Veroniku Jeřábkovou, Václava Zezulu 
mladšího, Ellen Skalníkovou, Terezu Karbanovou, Marušku a Františka Všetič-
kovi. Nově se do oddílu přihlásili Martin Sýkora, Anetka Dirdová, Sára Skalní-
ková a Robert Horáček.
 Chválíme aktivní rodiče našich mladých atletů za pomoc při trénincích, při 
pořádání závodů na hřišti v Přísnoticích, ale také při dopravě na závody. 
 Před sebou máme Výroční členskou schůzi, na které budou oceněni úspěšní 
atleti. Za pěkného jarního počasí začneme také více trénovat venku a postupně 
i na hřišti. V květnu nás čeká pořádání 2. kola Zajícové ligy, což je soubor 5 zá-
vodů, které postupně pořádají přátelské oddíly z Moravského Krumlova, Osla-
van, Hustopečí u Brna, Bílovic nad Svitavou a Přísnotic. V loňském roce jsme 
jako oddíl obhájili 2. místo z roku 2015 a o totéž se budeme snažit i letos.
 Tímto zveme všech-
ny zájemce o pohyb, aby 
se přišli podívat na kte-
rýkoliv z tréninků nebo 
si vyzkoušet některý 
ze závodů pořádaných 
v Přísnoticích. Informace 
o oddílu i dobách trénin-
ků naleznete na adrese:
www.atletikaprisnotice.
klubova-stranka.cz

Termínovka na rok 2017:
Výroční členská schůze - neděle 19. března v 9.30 hod
Zajícova liga – 2. kolo - sobota 13. května v 9.30 hod
Přebory ZŠ + MŠ - středa 24. května v 10.00 hod
Atletický čtyřboj - středa 7. června v 17.00 hod
O nejrychlejšího překážkáře Přísnotic - středa 21. června v 17.00 hod
O nejlepšího skokana a skokanku Přísnotic – pátek 23. června v 17.00 hod
Soustředění atletů 2017 - sobota 26. srpna – středa 30. srpna

Obec Žabčice reprezentovala na halovém MČR v Ostravě 
Natalie Furchová
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Náborové závody - středa 13. září v 17.00 hod
Cooperův test - středa 11. října v 16.30 hod
Silvestrovský běh  - neděle 31. prosince

Bližší informace na telefonních číslech   603 423 570 – J. Sedláček
          732 838 850 – F. Němec
           737 737 235 – V. Vymetálková

Věra Vymetálková 
členka výboru oddílu atletiky

 Slunečné dny začínají pomalu ale jistě nahrazovat pošmourné, mrazivé, mís-
ty uplakané počasí. Předzvěstí nezadržitelně se deroucího jara je přílet a zpěv 
skřivanů. Letošní zima prověřila jak připravenost myslivců a zvěře, tak i obyvatel 
obce a okolí. Sněhovou pokrývku a tuhé mrazy, které v letošní zimě panovaly, asi 
málokdo pamatuje. Příroda to s námi ale nemyslela špatně, hlavně děti si užily 
určitě měrou vrchovatou.
 My myslivci jsme zimu díky dostatku krmení připraveného během celého 
roku zvládli velmi dobře. Tím pádem zvěř nestrádala a nyní jsme odměněni 
krásným pohledem na silné a zdravé kusy.
 Jako každý rok, i letos naše MS zakoupí na zazvěření a oživení chovu divoké 
populace bažantí kuřata, která po odchování vypustí do revíru.
 V měsíci lednu letošního roku jsme uspořádali tradiční Myslivecký ples, kte-
rý proběhl jako vždy na vysoké úrovni. V letních měsících plánujeme uspořádat 
dva střelecké dny. O přesných termínech Vás budeme zavčas informovat. 
 Každý rok se snažím slušně apelovat na majitele psů, aby na procházkách 
alespoň v jarních měsících více dbali o svoje mazlíčky. Hlavně aby svévolně ne-
běhali, protože zvěř se chystá na vyvedení mláďat a jakýkoliv stres pro ni není 
dobrý. Děkuji za pochopení a doufám, že se vyhneme zbytečným konfliktům, 
které nejsou pro nikoho příjemné.
Úlovky: Bažant – 1 297 ks Zajíc – 95 ks
    Srnčí –      32 ks Liška – 21 ks

Petr Ludín ml.
předseda MS Žabčice-Unkovice

Myslivecké sdružení Žabčice - Unkovice

 Začátkem nového roku každoročně informujeme v Občasníku o naší činnos-
ti za uplynulé období. Druhé pololetí jsme v září 2016 odstartovali posezením 
v ****Hotelu Žabčice, kde jsme si povídali o tom, co jsme zažili o prázdninách. 
Společně s obecním úřadem jsme také zorganizovali hezký zájezd do Litomyšle, 
kde jsme navštívili zámek, prohlédli si jeho sgrafitovou fasádu i krásné interiéry 
a překrásné náměstí s podloubím. Kromě toho jsme byli unkovskými důchodci 
pozváni na posezení s hudbou. Unkovský „babinec“, jak si děvčata říkají, zazpí-
val, zatančil a připravil pro všechny zúčastněné občerstvení.

 Na říjnové schůzce nás paní Ing. Žižlavská seznámila s historií ochotnického 
divadla v Žabčicích. Také jsme navštívili vilu Löw-Beer v Brně, kde jsme kromě 
prohlídky zhlédli panely s prezentací o vývoji průmyslu v Brně, která obsahovala 
i dobové fotografie. Následovalo tradiční pečení koláčů na Svatomartinské zpí-
vání.
 Na naše setkání v listopadu jsme připravili výstavku a ochutnávku domácích 
výrobků, sladkého i slaného pečiva, a pro všechny členy jsme sepsali recepty. 
Dva z nich nabízíme k vyzkoušení i vám:

Tvarohový biskupský chlebíček
Ingredience: 20 dkg polohrubé mouky, 1 prášek do pečiva, 20 dkg Hery, 17 dkg 
moučkového cukru, 4 vejce, 25 dkg měkkého tvarohu, 10 dkg hrozinek, 10 dkg 
vlašských ořechů, 2 lžíce rumu. 

Přivítání v Unkovicích

Místní organizace
Svazu důchodců ČR  Žabčice
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Postup: máslo utřeme s cukrem a žloutky, přidáme tvaroh, nakrájené vlašské 
ořechy a hrozinky. Nakonec vmícháme mouku s práškem do pečiva a pevně 
ušlehaný sníh z bílků. Těsto dáme do vymazané a moukou vysypané formy 
/ srnčí hřbet/ a pečeme asi 45 minut. 

Falešná husí játra 
Ingredience: 50 dkg drůbežích jater, 1 šlehačka, 4 celá vejce, 1 lžička vegety, 
1 lžíce vepřového sádla, sůl, pepř. 
Postup: játra pomeleme, smícháme se všemi přísadami a dáme upéct do tukem 
vymazané formy - nejlépe do srnčího hřbetu. Po upečení naporcujeme a podá-
váme s hlávkovým salátem a chlebem. 

 V prosinci proběhl tradiční mikulášský večírek s Mikulášem a čertem a pře-
dáváním dárků.
 V lednu jsme přivítali nový rok hudbou pana Františka Sedláčka, u které 
jsme si zazpívali a zatančili.
 Na únorové schůzce jsme zhodnotili naši činnost v roce 2016 a projednali 
plán výletů, zájezdů i našich schůzek pro letošní rok.
 V závěru bych chtěla mezi nás pozvat další žabčické seniory, kteří mají zájem 
o různé akce, zajímavosti, zájezdy a rádi by se setkávali se svými přáteli a známý-
mi.

Olga Mrkvicová
MO Svazu důchodců

Mikulášská besídka

Z výstavky sladkého 
i slaného pečiva

 Společnost MORACELL s.r.o. byla založena v roce 2000 jako společnost ob-
chodní. Podnikat začala v pronajatých skladech v Zaječí. 
 Zpočátku se soustředila na velkoobchod s výrobky osobní hygieny, v dalších 
letech zprovoznila čtyři výrobní linky na výrobu toaletních papírů, kuchyňských 
utěrek a kapesníků. 
 Se svými výrobky pod obchodní značkou BIG SOFT se začala stále více pro-
sazovat nejen na českém trhu, ale i v zahraničí - především na Slovensku, v Ně-
mecku, Rakousku, Bulharsku a Pobaltských zemích. 
 V listopadu 2005 zničil pronajaté prostory včetně výrobních linek rozsáhlý 
požár. Po něm se společnost přestěhovala do skladů v Pohořelicích a pokračova-
la výhradně ve velkoobchodní činnosti. 
 Na konci roku 2008 se vedení společnosti rozhodlo vykoupit vhodné po-
zemky a postavit vlastní sklady v Žabčicích. Již v následujícím roce dokončila 
ve 3 hektarovém areálu v Žabčicích na ulici Průmyslová stavbu prvního skladu 
a zároveň i sídla společnosti.
 V roce 2010 byla zkolaudována nová výrobní hala. V květnu 2011 byla v hale 
instalována automatická linka na výrobu toaletních papírů a kuchyňských utě-
rek, nejmodernější v ČR. Od toho okamžiku se MORACELL stala největším 
výrobcem tohoto zboží v celé České republice. V posledních letech její tržby 
překračují 600 milionů Kč, z toho export činí 30%.
 V současnosti MORACELL zaměstnává 65 stálých zaměstnanců, především 
z nejbližšího okolí. Společnost se mimo jiné zapojuje i do společenského a kul-
turního dění v obci, přispívá např. rybářům, myslivcům, hasičům a Sokolu.

 V roce 2016 společnost 
zahájila další přístavbu skladů 
o rozloze cca 4,5 tis. m2. Před-
pokládaný termín dokončení 
stavby je první pololetí 2017.

Stanislava Zimmerová, DiS.
interní auditor

Sklad

Představení společnosti MORACELL, s.r.o.
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Vstup s logem

Expedice+TIR

Role+převíjecí zařízení

 Hledáte práci v místě vašeho bydliště? Chcete si přečíst aktuální zprávy ane-
bo naplánovat akci na víkend? Na webovém portálu www.RegionZidlochovic-
ko.cz najdete vše, co chcete o dění v regionu vědět.
 Portál RegionŽidlochovicko.cz je v provozu od roku 2011 a postupně se z něj 
stal největší informační web v regionu. Denně přináší informace o všem, co se 
v regionu děje. Portál není zaměřený na specifické téma, a proto si na něm každý 
najde něco zajímavého.
 Největší sekcí portálu jsou denně aktualizované nabídky zaměstnání a bri-
gád na Židlochovicku. Firmy a personální agentury zde zadávají volné pracovní 
nabídky. Nejnovější nabídku míst ve vašem okolí najdete na www.regionzidlo-
chovicko.cz/prace.
 Pořádáte kulturní akci? Směle využijte kalendáře regionálních akcí. Pozván-
ku můžete publikovat v přehledném seznamu událostí z celého regionu na ad-
rese www.regionzidlochovicko.cz/kalendar-akci/. Nejzajímavější a nejčtenější 

akce se automaticky zveřejní na regionální faceboo-
kové stránce, kde ji uvidí stovky fanoušků.
 Portál RegionŽidlochovicko.cz podporuje re-
gionální dění a spolupracuje s řadou institucí v re-
gionu, např. Knihovnou Rajhrad či Infocentrem 
Židlochovice. Píšeme o Židlochovicku pro Židlo-
chovicko.

Věra Sychrová
RegionyBrněnska.cz

 Na téma ochrany přírody a životního prostředí bylo řečeno mnohé. Většinou 
je obecně uznávána nutnost ochrany životního prostředí, protože to si umíme 
představit v přímé souvislosti se zdravím lidí. Ochrana přírody už je přijímána 
méně jednoznačně, někdy je i odmítána. V tom je ovšem rozpor, protože životní 
prostředí člověka je z velké míry tvořeno právě přírodou. Pokud tedy chráníme 
přírodu, chráníme životní prostředí - a děláme to hlavně kvůli nám, lidem. 

Žabčice a příroda: proč chráníme přírodu?

Portál RegionŽidlochovicko.cz 
už 6 let informuje o aktuálním dění v regionu
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 Bylo by jistě naivní čekat, že v krajině jako je ta naše, po tisíciletí osídlené 
a zemědělsky využívané, můžeme udržet na většině území stav blízký přirozené-
mu. I zde je však nezbytné udržet přírodu alespoň částečně. Hlavním důvodem 
jsou tzv. ekosystémové služby, které nám přírodní prostředí poskytuje. K nejvý-
znamnějším patří služby zásobovací – všechny naše zdroje (voda, potrava…) 
mají původ v přírodě. Další typ jsou regulační služby. Ty lze nejlépe doložit na 
fungování lesů, které ovlivňují podnebí, nebo na řekách, které (pokud jsou v pří-
rodě blízkém stavu) pozitivně ovlivňují sucho i povodně a umí se také samy 
zbavit znečištění. Příroda poskytuje ekosystémové služby bez vložení investic, 
zadarmo. To je možné díky obrovské regenerační schopnosti přírody, která je 
ovšem podmíněna existencí dostatečného podílu přírodních ploch v krajině. 
A právě proto je důležitá ochrana takových míst. 
 Nejznámější formou územní ochrany jsou plošně velké národní parky a chrá-
něné krajinné oblasti. Mimo to ale existuje ještě několik typů tzv. maloplošných 
chráněných území, např. národní přírodní rezervace nebo přírodní památky. 
Další formou ochrany jsou významné krajinné prvky, ty jsou dvojího typu: evi-
dované, které jsou obecně dány zákonem (např. lesy, vodní toky, rybníky, údolní 
nivy) a registrované, tedy vybrané části krajiny (např. mokřady, trávníky, ale 
třeba i cenné parky). Takových území sice není úplně málo, ale k jejich správné 
funkci je nutné zajistit jejich propojení. K tomu slouží územní systém ekologic-
ké stability (ÚSES). Ten vytváří síť tvořenou biocentry (např. lesíky, mokřady) 
a liniovými biokoridory (toky s doprovodnou vegetací, větrolamy apod.). Tak 
se vytváří nejen prostředí pro rostliny, které by jinak neměly vhodná místa pro 
růst, ale i útočiště a stezky pro živočichy, včetně třeba lovné zvěře. 
 Významnou roli hraje i ochrana zákonem vyjmenovaných druhů rostlin a ži-
vočichů. Výskyt těchto druhů nám mimo jiné dokladuje, nakolik je území obý-
vané těmito druhy přírodně hodnotné. Územní i druhová ochrana je způsob, jak 
ochránit to, co dlouhodobě potřebujeme všichni, proti tlaku zájmových skupin, 
které jsou obvykle vedeny momentálními ekonomickými zájmy. 
 Ochrana přírody není samoúčelnou zábavou zelených fanatiků, ale důleži-
tou prací kvalifikovaných profesionálů. Ministerstvo životního prostředí k tomu 
má své instituce – zejména Agenturu ochrany přírody a krajiny a Českou in-
spekci životního prostředí. Jsou zde také odborníci na krajských úřadech i v po-
věřených obcích. O přírodu se zajímají pochopitelně i další lidé, většinou čle-
nové odborných společností nebo spolků. To jsou obvykle dobří znalci přírody 
a místních poměrů. Typickým příkladem může být Česká společnost ornitolo-
gická, jejíchž údajů využívají i oficiální místa. Společným cílem obou uvedených 

skupin je uchování fungující přírody – ne pro nějaké zdánlivě naivní cíle, ale 
v zájmu lidské populace.  
 A jak to máme v Žabčicích? V obci máme dva registrované významné krajin-
né prvky: Dlouhé louky (kolem Panšťáku) a Klučiny (staré hřiště, Jezírko a oko-
lí). To jsou cenné fragmenty lužního lesa, které bychom měli pečlivě chránit. 
 Ke struktuře ÚSES u nás patří jednak biokoridor vedoucí podél Šatavy, jed-
nak biokoridory vedoucí severojižním směrem v západní časti katastru: mezi 
sady pod hřbitovem, vinicemi (biocentrum V Žabčických vinicích) a pak lesíky 
kolem hájenky směrem na Vranovice (biocentrum Zahrádky nad tratí). Jsou to 
prvky ÚSES na nejnižší, lokální úrovni a je potřebné jejich doplnění, což je sou-
částí územního plánu obce.
 Na zadní barevné straně si můžete prohlédnout fotografii Skokana ostro-
nosého - tzv. modré žáby, kriticky ohroženého druhu, který se vyskytuje poblíž 
Žabčic, výskyt přímo v žabčickém katastru v poslední době není zjištěn.

RNDr. Světlana Zahrádková
MUDr. Jan Všetička

 Ptáci jsou jednou z nejnápadnějších a nejpopulárnějších skupin živočichů. 
Jejich pozorování a výzkumu se věnuje mnoho amatérských i profesionálních 
ornitologů. Díky tomu jsou znalosti o jejich výskytu a způsobu života dobře 
známé, a to je jedním z důvodů, proč jsou ptáci využíváni v ochraně přírody. 
 Na území ČR jsou na základě evropské směrnice 2009/147/ES vyhlašovány 
tzv. ptačí oblasti, které společně s evropsky významnými lokalitami (EVL) tvoří 
soustavu NATURA 2000. V Jihomoravském kraji je osm ptačích oblastí, z nám 
blízkých jsou to Lednické rybníky, Pálava, Soutok-Tvrdonicko a Střední nádrž 
vodního díla Nové Mlýny. Zejména posledně jmenovaná oblast je významným 
hnízdištěm, zimovištěm nebo shromaždištěm zajímavých i vzácných a chráně-
ných druhů ptáků. Tato nádrž, ale také Knížecí les nebo lesy kolem řek Jihlavy a 
Svratky v blízkosti Ivaně jsou nepochybně místy, odkud zalétá mnoho ptáků i do 
našeho katastru. To se týká především dravců - orla mořského a orla královské-
ho, luňáka červeného i luňáka hnědého, ale také několika druhů hus nebo racků. 
Mnozí ptáci ovšem u nás i hnízdí. Mimo ty běžné, které potkáváme i v zahra-
dách, jako jsou třeba rehci, sýkory nebo pěnkavy, jsou to také druhy kdysi hojné, 

Žabčice a příroda: ptáci a ornitologové
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ale v současnosti vzácnější. K těm patří koroptev polní, křepelka polní nebo čej-
ka chocholatá. Tyto druhy můžeme potkat spíše v západní části katastru, kolem 
skládky a pískovny nebo na polích směrem na Přibice. 
 Neodmyslitelným prvkem naší zimní krajiny jsou havrani polní. Jejich ranní 
a večerní přelety, pro nás zcela běžné, jsou pro ornitologické nadšence atraktivní 
podívanou, za kterou se do naší obce cíleně vypravují. A není ani divu, odhady 
počtu jedinců nocujících v oblasti Knížecího lesa se v letošní zimě pohybují 
mezi 15 000 až 17 000 kusů, což už je úctyhodný počet.
 Ne všichni ptáci jsou samozřejmě tak nápadní a početní jako havrani. Nic-
méně, různé prameny udávají v našem katastru výskyt více než šedesáti druhů 
ptáků. Jedním z nejvýznamnějších informačních zdrojů je databáze České spo-
lečnosti ornitologické. Tu lze najít na adrese www.birds.cz/avif/. Na záložkách 
„Pozorování” a pak „Vyhledávání – podrobné” zadáte jméno obce a objeví se 
záznamy o pozorování včetně jména pozorovatele a bližších informací. Autorem 
podstatné části pozorování z území naší obce je zkušený ornitolog, pan doktor 
Forejtek ze Židlochovic. 
 Údaje v databázi jsou seriózní. Česká společnost ornitologická je dobrovol-
ným spolkem odborníků i amatérů s téměř stoletou historií. Zabývá se výzku-
mem a ochranou ptáků na profesionální úrovni. Ve společnosti působí význam-
ní odborníci z vědeckých pracovišť nebo ze správ národních parků. Společnost 
se angažuje i v praktické ochraně přírody, vstupuje například do různých řízení 
při povolování staveb a podobně. 
 Pokud budete chtít vědět, co nového se děje v ptačí fauně u nás v obci, v blíz-
kém okolí nebo kdekoliv v republice, doporučuji navštívit webové stránky této 
společnosti: http://www.cso.cz. Upozornění na zajímavé nálezy najdete také na 

sociální síti Facebook, ve ve-
řejné skupině Zelené Žabčice.

RNDr. Světlana Zahrádková

Čejka chocholatá (Vanellus vane-
llus) nad pískovnou Žabčice, 30. 4. 
2016; jeden z nejrychleji mizejících 
druhů ptáků v naší přírodě.

 Vážení přátelé cestovatelé,
 dnes se spolu v rámci rubriky Tip na výlet vydáme do Brna. Ovšem nikoliv 
za pochůzkami nebo prací, jak je pro většinu z nás obvyklé, ale za poznáním. 
Brno pochopitelně nabízí spoustu možností pro využití volného času. Já si vám 
v následujícím článku dovolím předložit pouze některé z nich, které jsem osob-
ně využil.
 Začneme na Zelném trhu č. 21, odkud se vchází do labyrintu pod Zelným tr-
hem. Pro veřejnost byl zpřístupněn v roce 2011 a je rozdělen na dvě části - jedna 
slouží pro kulturní využití, pořádají se zde např. vánoční trhy, a druhá je turi-
stická. Prohlídková trasa nás zavede do dnes již vzájemně propojených sklep-
ních prostor a přiblíží nám účel, ke kterému byly využívány jednotlivé sklepy, 
vznikající nejvíce v době baroka. Skladovaly se zde potraviny, zrálo pivo i víno. 
V době válek sloužily i jako úkryt. Nahlédneme např. do dílny alchymisty, vin-
ného sklípku, uvidíme vývoj osvětlení sklepů, ale i mučicí nástroje a pranýř. Ko-
mentované prohlídky probíhají po 60 minutách, od úterý do neděle vždy od 
9 do 18 hodin. 
 Ze Zelného trhu se vydáme na Jakubské náměstí a navštívíme kostnici u sv. 
Jakuba, objevenou v roce 2001 při průzkumech podzemí a pro veřejnost zpří-
stupněnou v roce 2012. Co do množství uložených kosterních ostatků je hned 
po pařížských katakombách druhou největší v Evropě. Jsou zde pochovány obě-
ti cholery, moru, třicetileté války, ale i oběti z dob obléhání Brna Švédy v roce 
1645. Rozhodnete-li se pro návštěvu obou zmíněných objektů v jeden den, mů-
žete využít kombinovanou vstupenku s 10% slevou.  
 Dalším zajímavým místem v Brně je bezpochyby vila Tugendhat, nacháze-
jící se v brněnské části Černá Pole. O ní bych se rád zmínil poněkud obšírněji. 
Pozemek v horní části své vlastní zahrady věnoval dceři Gretě jako svatební dar 
známý brněnský textilní průmyslník Alfred Löw-Beer. Především paní Greta si 
přála mít moderní prostorný dům s jasnými a jednoduchými tvary a její druhý 
manžel Fritz, se kterým se znala prakticky od dětství, ji v tom podporoval. Ná-
vrh této funkcionalistické památky zapsané na seznamu UNESCO vypracoval 
na její přání v roce 1928 německý architekt Ludwig Mies van der Rohe, tehdy již 
renomovaný umělec. Byl prý přímo okouzlen exkluzivní polohou parcely s nád-
herným výhledem na historické panorama Brna.

Tip na výlet
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 Otec paní Grety celou stavbu financoval, architektovi ponechal zcela zvol-
nou ruku a neurčil mu žádný finanční limit. A ten rozhodně na ničem nešetřil. 
Celé dílo včetně vybavení a založení zahrady stálo 5 milionů korun, přičemž 
cena průměrného domu v té době činila 50 000 korun. Interiér budovy vybavil 
architekt Mies van der Rohe elegantním nábytkem. Z materiálů na jeho zhoto-
vení zvolil především exotické dřevo a ocel.
 Vila byla brněnskou stavitelskou firmou bratří Artura a Mořice Eislerových 
postavena velmi rychle - za pouhých 14 měsíců. V prosinci 1930 se manželé 
Greta a Fritz Tugendhatovi nastěhovali. Svůj dům snů však se třemi dětmi, Ha-
nou - Gretinou dcerou z prvního manželství, syny Ernstem a Herbertem, obýva-
li pouze osm let. Protože oba pocházeli ze zámožných židovských rodin, opus-
tili Československou republiku z pochopitelných důvodů v roce 1938 ještě před 
Mnichovskou dohodou. Velkou část vybavení domu si vzali s sebou. Nejprve 
odjeli do Švýcarska, odkud v lednu 1941 pokračovali do Venezuely. Později se 
jim v Caracasu narodily ještě dcery Ruth a Marie-Daniela.
 Vila je známa jako stavba na svoji dobu plná technických vymožeností. Její 
stropy jsou neseny 29 ocelovými sloupy křížového profilu. Procházejí všemi pa-
try, architekt se je nesnažil nijak skrývat ani v obytném prostoru, pouze je zde 
obalil chromovaným plechem. Okna obytného prostoru je možno elektromoto-
ry zcela spustit do spodní technické části vily, čímž vznikne spojení vnitřního 
prostoru se zahradou.
 Obyvatelný prostor není přerušován stěnami, pouze je opticky oddělený zá-
věsy, půlkruhovým dřevěným obložením a onyxovou stěnou rozdělující obývací 
a pracovní prostor. Její pořízení bylo velmi nákladné. Pochází z pohoří Atlas 
v Maroku. Blok onyxu byl údajně původně určen na výrobu dvou kamenných 
váz pro luxusní parník, ale architekt Mies van der Rohe trval na jeho získání. 
Osobně pak dohlížel na správné rozřezání bloku a sestavení stěny. Kámen je 
průsvitný, sluneční paprsky dokáží barvu onyxové stěny změnit. 
 Vila je tvořena třemi patry. Z ulice projdeme kolem bytu správce a dvouga-
ráže. V horním patře se nachází přijímací hala, oddělené ložnice manželů, dva 
dětské pokoje, místnost pro vychovatelku a dvoje sociální zařízení. Směrem do 
zahrady přiléhá k budově rozsáhlá terasa. 
 Reprezentativní a obytnou část tvoří prostřední patro - jídelna s kulatým 
stolem, který se dá dle potřeby či počtu hostů zvětšit či naopak zmenšit, obývací 
pokoj, knihovna nebo zimní zahrada oddělená skleněnou přepážkou.
 Spodní patro bylo vyhrazeno služebnictvu a bylo využíváno rovněž jako 

technické zázemí. Najdeme zde prádelnu, fotokomoru, strojovnu pro vzducho-
techniku, kotelnu, místnost pro kožichy, strojovnu pro výše zmíněné elektrické 
spouštění oken atd. 
 Budovu na podzim roku 1939 zabavilo gestapo. V letech 1942-1945 měl vilu 
pronajatou ředitel Klöcknerwerke v Brně Walter Messerschmidt. V roce 1945 
zabrala vilu Rudá armáda a použila ji k ubytování sovětských vojáků, a to včetně 
jejich koní! V této době byla zničena převážná část zbylého vybavení. Police 
knihovny z exotického dřeva posloužily rudoarmějcům jako otop. Při náletu na 
Brno byla výbuchem pumy zničena všechna okna hlavního obytného prostoru 
kromě jednoho, v tu chvíli zřejmě zasunutého do podlahy. Technická struktura 
stavby zůstala i přes válečné újmy zachována.
 Po osvobození vila sloužila jako soukromá škola rytmiky a taneční gymnas-
tiky. Pak byla předána Státnímu ústavu léčebného tělocviku, který ji využíval 
jako rehabilitační středisko dětí s fyzickým poškozením.
 6. prosince 1969 byl dům zapsán do Státního seznamu kulturních památek. 
Od počátku 90. let do roku 1994 sloužila stavba komerčním účelům. Z rozhod-
nutí Rady města Brna byla vila předána do užívání Muzeu města Brna, které ji od 
1. července 1994 zpřístupnilo veřejnosti jako památník moderní architektury.
 Osudy domu a jeho obyvatel ve 20. století se staly inspirací pro román sou-
časného britského spisovatele Simona Mawera Skleněný pokoj.  Autor se v něm 
zaobírá odvěkým lidským tématem o hledání štěstí. Mohlo by se zdát, že dvěma 
bohatým manželům obdařeným zdravými dětmi nic neschází, ale jak to v životě 
bývá, není tomu tak. Mawerův román byl uveden na jevišti Činoherní scény 
v Brně ve světové premiéře.  
 Pro velký zájem o prohlídku vily je poněkud obtížné rezervovat si vstupenky. 
Zejména na víkendové termíny se často čekací lhůta protáhne i na půl roku. 
Rozhodně však stojí za to si počkat a zvolit rozšířený okruh, aby bylo v prohlíd-

ce zahrnuto i technické 
zázemí vily.

Luboš Pospíšil 
místostarosta obce

Vila Tugendhat
pohled ze zahrady
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Na tomto místě jsme se Vás snažili seznámit s historií obce 
prostřednictvím žabčické kroniky, která byla vedena od 
roku 1924 tehdejším kronikářem panem Soukalem. Jelikož 
pro vysoké stáří 83 roků nemohl tuto funkci nadále zastá-
vat, zprostila ho rada MNV dnem 30.6.1961 vedení obecní 
kroniky. Vedením kroniky byl pověřen ředitel školy Zdeněk 
Koníček.

1983
 Leden byl abnormálně teplý. V letních měsících nastalo katastrofální sucho. 
Od půli listopadu do půli prosince vládla krutá zima, období Vánoc a konec roku 
byly opět nezvykle teplé. Za rok spadlo pouze 351 mm srážek, nejvyšší průměrná 
roční teplota dosáhla 10,5 ºC. 
 V důsledku extrémních podmínek byl rok 1983 pro rostlinnou výrobu nepří-
znivý. To se projevilo zejména na výnosu pícnin. Zato hroznů se urodilo 6 162 q, 
v historii ŠZP zatím nejvíc.
 Na začátku roku byly zahájeny práce u železniční zastávky na propojení dvou 
buněk s kabely pro automatizaci provozu na trati Brno-Vranovice. Tento tzv. au-
toblok má urychlit provoz, zvýšit jeho bezpečnost a ušetřit pracovní sílu. Během 
dalších měsíců však práce nepokračovaly. Autobusová čekárna u statku je v dezo-
látním stavu, většina skleněných tabulí je rozbita, krytina uvolněna. 
 Po odchodu dlouholetého vedoucího pohostinství p. Tomšeje převzali zdejší 
hospodu manželé Ambrožovi z Brna. Upravili vchodové dveře a přemístili náby-
tek, čímž získali větší prostor. 
 Ve volebním programu sloučeného MNV byly zahrnuty požadavky všech tří 
obcí. Novým předsedou byl zvolen s. Večeřa. Koncem roku byla dokončena stavba 
mateřské školy. Provoz byl však zahájen až v květnu roku 1983 po zavedení vodo-
vodní přípojky do MŠ. Další akci „Z“ - smuteční síň - se v tomto roce nepodařilo 
dokončit. Na vině byl nedostatek brigádníků a nedodání chladírny, plechů na ati-
ku a lišt do skleněných stěn. 
 Občanský výbor pracoval pod vedením předsedy J. Bombely. Scházel se 1x za 
měsíc. Pro naši obec zajistil knihovníka a řešil další potřebné úkoly obce.
 Sbor pro občanské záležitosti se účastnil zlatých svateb manželů Šafaříkových, 
Kališových a Šmerdových, předání dvaceti občanských průkazů a 3x uspořádal 
vítání občánků. Dále zorganizoval besedu s rodiči prvňáčků, navštívil 32 seniorů 
a gratuloval 75 jubilantům.

Z historie obce  ZO SSM měla 34 členů, šestým rokem vykonával funkci předsedy p. Ladislav 
Doupovec. Odpracovali 220 h brigádnické činnosti. Ve druhém pololetí došlo 
k útlumu jejich činnosti.   
 Pionýrská organizace SSM měla v Žabčicích sedm oddílů. Po uvolnění budovy 
bývalé mateřské školy si zde zřídila klubovnu. Děti sehrály pohádku Labutí jezero, 
sbíraly druhotné suroviny – 365 kg a odpracovaly 177 brigádnických hodin.  
 ZO Českého svazu žen měla 95 členek. Uspořádala besedu nad knihou, před-
nášku p. MUDr. Uminské o problémech dospívající mládeže, 2 zájezdy do divadla 
a 1 zábavu. Ženy zorganizovaly burzu dětského oblečení a sportovních potřeb. Na 
akcích „Z“ odpracovaly 270 h, na úpravě parků 460 h. 
 Hasiči měli 365 členů, vytvořili 11 členné družstvo mladých. Zlikvidovali dva 
drobné požáry a pro nový hřbitov vykopali studnu v areálu drůbežárny, na které 
odpracovali 230 h.
 ZO ČSČK pod vedením předsedkyně A. Krejčiříkové měla 19 členů, uspořá-
dala školení o základech první pomoci, provedla školení žáků 3. třídy a uspořáda-
la přednášky na téma Alkoholismus a Slovo lékaře k ženám. Při vysazování keřů 
v rámci akce „Z“ odpracovala 50 h, celkem 200 h.
 Svazarm uspořádal 12 akcí. Nejpoutavější byl 3 denní branný tábor na střelni-
ci, při kterém se členové zdokonalovali ve střelbě, orientaci, hodu granátem a va-
ření. Nasbíral 250 q železa a 5 q papíru.
 Myslivecké sdružení mělo 47 členů. Intenzivně pracovalo především na od-
chovně bažantů. Ulovilo: 206 bažantů, 431 zajíců, 62 králíků, 10 srnčího, 3 kachny 
a 5 holubů. Zlikvidovalo škodnou: 42 koček, 7 tchořů, 5 psů a 11 lišek. 
 V organizaci Sokol působily v obci oddíly badmintonu, kopané a odbíjené. 
Koncem června se v důsledku nevydařeného rockového koncertu vzdal své funkce 
předsedy L. Matzka, Sokol pak vedl jednatel V. Slouk. Do konce roku odešli z vý-
boru další 4 členové. Cvičitelský sbor měl 6 složek. Kromě pravidelného cvičení 
1x-2x týdně uspořádal 3 turistické výlety, sportovní závody a táborák. V tomto 
roce oslavoval oddíl kopané 60 let od svého založení.
 Kino promítlo za 1. pololetí 105 představení, navštívilo ho 2 605 osob. Ve 
2. pololetí se z důvodu nemoci promítače p. Máci žádné promítání neuskutečnilo.
 Většina členů dechového dětského souboru dosáhla 15. roku, někteří odešli do uče-
ní či školy a další projevili jiné zájmy. To mělo za následek ukončení činnosti sboru.
 Na matričním úřadě se uskutečnilo 14 sňatků, narodilo se 22 dětí, zemřelo 
29 občanů.

z obecní kroniky vybral
Mgr. Vladimír Šmerda

starosta obce Žabčice
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